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GLASILO 
SOCIALISTIČNE 

ZVEZE 
DELOVNEGA 

UUDSTVA 

Od 1. julija 
višje 

stanarine 
Zveza stanovanjskih skupnosti 

Slovenije je že najavila drugo le-
tošnjo podražitev stanarin^ Od 1. 
julija dalje na j bi bile stanarine 
večje za 58 odstotkov, vendar je 
to povprečna podražitev za celo 
republiko. Pri samoupravni sta-
novanjski skupnosti občine Ptuj 
so povedali , da podatkov o novi 
podražitvi še n imajo . Letos so 
sklenili povečati s tanarine za 80 
odstotkov, od tega pa so 54 od-
stotkov podražitve že uresničili. 

Zveza stanovanjskih skupnosti 
ptujski skupnosti še ni sporočila, 
kakšna bo podražitev za našo ob-
čino. Po novem namreč občinske 
stanovanjske skupnosti ne odlo-
čajo o podražitvah, pač pa jih iz-
računavajo v Zvezi stanovanj-
skih skupnosti . Zaenkrat Ptujča-
ni vedo le to, da bo posvet o 
oblikovanju stanarin proti koncu 
tega meseca, dražje stanarine pa 
bodo brez dvoma uveljavljene 
od 1. julija dalje, tako kot je 
predvideno tudi v dokumentih 
samoupravne s tanovanjske skup-
nosti, sprejetih na skupščini v za-
četku tega leta. 

N. D. 

Solze. 
Solze spominov, solze veselja ob ponovnem snide-

nju. 
Vlak bratstva in prijateljstva — vlak spominov na 

tiste težke, odločilne dneve naše zgodovine, ko smo 
rekli: NE. 

NE tisočletnemu trpljenju. 
NE večstoletnemu zatiranju. 
NE načrtom, da nas uničijo. 
NE barbarstvu nacizma. 
Vezi, stkane v najtežjih dneh, so najmočnejše^ Kot 

posmeh so vsem drugačnim ciljem: želje po ločeva-
nju, besedam o drugačnosti, razmišljanjem o več-
vrednosti. 

(posnetek: M. Ozmec) 

V trpljenju smo si vsi enaki. 
Naša moč je v skupnosti. Naša bodočnost je v po-

vezanosti. Naša enotnost je v ljubezni. Naša pot je 
pot bratstva. Naša sreča je v svobodi. 

Rečem ti — brat. Reci mi — brat. In laže nama 
bo. Kljub težavam, na katere sva naletela. Kljub ve-
likim naporom, ki naju utrujajo. Kljub tistim, ki 
blatijo najino skupno preteklost. Vsemu in vsako-
mur navkljub. 

Solze. 
Solze spominov. 
Naj ne bodo nikoli več solze trpljenja. 

Jože Šmigoc 

Prijetno na srečanju 
rezervnih starešin 

v soboto je bilo v občini Lenart osemnajsto srečanje rezervnih 
vojaških starešin iz bratskih občin, ki so ga prijazni gostitelji izpeljali 
res vzorno. Udeleženci so si po sprejemu na jpre j ogledali proizvodnjo 
v delovni organizaciji Klemos, nato temeljno organizacijo maribor-
skega Pika, gradnjo nove velike hladilnice Agrokombinata Lenart in 
njegovo farmo v Setarovi. V drugem delu so si po krajšem kul turnem 
nastopu v Zavrhu ogledali spominsko sobo generala Maistra in z raz-
glednega stolpa tudi Slovenske gorice. Med udeleženci so bili tudi 
udeleženci Vlaka bratstva in enotnosti, gostje občanov Lenarta. V 
sklepnem delu so rezervni starešine v lovskem domu v Voličini izme-
njali izkušnje pri delu v svojih občinskih konferencah in se po dru-
žabnem delu polni prijetnih vtisov razšli z obl jubo, da se pr ihodnje le-
to znova srečajo. 1. k. 

Sporazum Olge Meglic 
in Metalne 

Tretjega juni ja sta Olga Meglič in Metalna podpisala samoupra-
vni sporazum o dolgoročnem poslovnem in proizvodno-tehničnem 
sodelovanju za obdobje petih let. Glavni predmet sporazumevanja je 
avtožerjav, ki ga bo Metalna izvažala v tuj ino. 

Na novi program bodo Ptujčahi vezali pet ino svoje proizvodnje, 
pot rebuje jo pa tudi dodatni proizvodni prostor. Metalnin delež bo v 
opremi. Zaposlili bodo 40 delavcev, v poštev pridejo ključavničarji , 
varilci in drugi obdelovalci kovin. Kadrovska popolnitev je potrebna 
tudi zaradi poznejše končne proizvodnje, saj bodo v začetku prodajal i 
le delo. 

Sporazum je nova stopnica v proizvodnem, organizacijskem in 
kadrovskem utr jevanju delovne organizacije. Kot je povedal predsed-
nik začasnega poslovodnega koordinacijskega odbora Anton Zoreč, 
se poslovanje iz meseca v mesec izboljšuje. Zato bodo predlagali 
predčasno ukinitev ukrepa družbenega varstva. M G 

Otvoritvena slovesnost 
bo v soboto 

v soboto, 13. juni ja , bo ob 16. uri velika slovesnost pri osnovni 
šoli Ivana Spolenaka v ftuju. Večletna prizadevanja kolektiva in pri-
pravljenost občanov, da z občinskim in krajevnim samoprispevkom 
pomaga jo k boljšim delovnim in prostorskim pogojem, so uspela. Da-
nes se lahko že pohvali jo s 1360 kvadratnimi metri uporabne površine 
v novi telovadnici, štirih učilnicah in jedilnici; obnovili pa so tehni-
čno delavnico in kuhinjo ter celotno pročelje. Skratka, šola Ivana 
Spolenaka je kot nova in z n jeno ureditvijo smo nekako tudi zaokro-
žili program prejšnjega občinskega samoprispevka. mš 

Meter do metra 
v krajevni skupnosti Cirkulane imajo kar 140 kilometrov krajev-

nih cest, ki so povečini še neurejene. Zato so veseli vsakega novega 
kilometra sodobnih cest. Trenutno pripravljajo za asfalt iranje cesto 
od Medribnika do Florjana. 

Haloze bodo spet bliže Ptujskemu polju. 
In mladi bodo imeli lepšo pot v svet. j§ 

Š E L E 
15. JUNIJA 

Študentski servis v Ptuju je 
običajno pričel z delom že 1. ju-
nija. Letos pa je prišlo do zaple-
tov zaradi prostorov za poslova-
nje. Kot smo izvedeli, bo servis 
pričel z delom v stanovanjskem 
bloku v Kvedrovi 1 takoj, ko bo-
do tam dobili telefonski priklju-
ček. Predvidevajo, da bodo z de-
lom pričeli 15. juni ja . d. 1. 

Vaja enot civilne zaščite bratskih občin 
v soboto, 13. juni ja , bo v bratski občini Pregra-

da deseta medrepubliška združena praktično-reše-
valna vaja enot in štabov civilne zaščite 16 brat-
skih občin SR Hrvatske in Slovenije pod geslom 
»Bratstvo-enotnost-solidarnost-Pregrada '87«. 

Z, vajo, ki se vključuje v praznovanje letošnjih 
jubilejev — 50. obletnice pr ihoda tovariša Tita na 
čelo KPJ, 50. obletnice ustanovnih kongresov 
KPH in KPS ter 25. obletnice Srečanj bratstva in 
prijateljstva b o d o obeležili tudi 10. obletnico do-
bro organiziranega, uspešnega in družbenokorist-
nega sodelovanja enot in štabov civilne zaščite 

bratskih občin SR Hrvatske in Slovenije. 
Sodelovanje se je pričelo s prvo medrepubl iško 

vajo enot in štabov za civilno zaščito v Cakovcu 
22. maja 1977 na pobudo občinskega sekretariata 
za l judsko obrambo in občinskega štaba za civilno 
zaščito bratske občine Cakovec. K vsem doseže-
nim uspehom je veliko prispeval tovariš Josip 
Č R E P iz Cakovca, ki ob jubileju zasluži tudi naše 
priznanje in zahvalo. 

Pripadnikom civilne zaščite želimo na sobotni 
vaji uspešno izvedbo dogovorjenih nalog. 

FB 

^ U V O D N I K ^ 

Šolski okoliši — do 
kdaj še po starem? 

Ustanovitelja — Skupščina občine Ptuj in Izobraževalna skup-
nost sta že pred štirimi leti dobila nalogo, da izdelata predlog spre-
memb šolskih okolišev, s katerim bi lahko zagotovili največjo mo-
žno izkoriščenost šolskega prostora, zmanjšanje števila oddelkov v 
drugi izmeni, prehod na normativ — 32 učencev v oddelku, enoten 
vpis, boljšo izkoriščenost strokovnega kadra, zaposlitev posebnih 
strokovnih timov, ukinjanje kombiniranega pouka, oziroma ga do-
pustiti le v izjemnih primerih. Tako bi dosegli boljšo izrabo šolskega 
prostora, enakomernejšo zasedenost oddelkov in kar je najbolj po-
membno — racionalneje bi uporabljali družbena sredstva, ki jih 
namenjamo vzgoji in izobraževanju. Lani je bilo tega denarja v 
ptujski občini prek 3523 milijonov dinarjev, letos pa ga bo že nekaj 
nad 5863 milijonov za zagotovljeni in dopolnilni program ter za 
vzajemnost in skupni program v republiki. 

Da bi lahko nalogo izpeljali, je bila narejena analiza šolskih 
okolišev in predlog za racionalizacijo sedanje mreže — vse to pa na 
osnovi podatkov, ki lahko na taka razmišljanja vplivajo. Z njimi 
lahko v ptujski občini tudi natanko predvidimo, kakšno bo število 
učencev v naslednjih letih, obenem pa ugotovimo, da se vse več 
otrok iz manj razvitih območij vpisuje namesto v podružnične v cen-
tralne šole. Precejšnja pa je tudi migracija s podeželja v mesto in 
kot posledica večja obremenjenost mestnih šol in hkratno praznje-
nje podeželskih. Tako že vrsto let opažamo premajhno štenlo učen-
cev za normalen enorazredni pouk v oddelku na podružničnih šolah 
v Stopercah, kjer je letos 25 otrok, na Ptujski Gori — 51, Polenšaku 
— 38 ter na Rodnem vrhu, kjer je letos le 12 šolarjev. Število iz leta 
v leto upada in je potrebno uvajati kombinirani pouk. Obenem pa 
imamo v ptujski občini kar 34 oddelkov na šolah z dvema vzpored-
nicama s 16 ali 17 učenci, kar pomeni, da je v razredu od 33 do 35 
učencev in zaradi tega dva oddelka. S spremembo šolskih okolišev 
moramo nujno spremeniti tudi tako stanje ter doseči enakomernej-
šo zasedenost in obremenjenost pedagoških delavcev. 

To bi praktično pomenilo, da k destrniški šoli priključimo šolo 
v Trnovski vasi, da se k domavskemu šolskemu okolišu priključi ce-
lotno naselje Hlaponci, da postane OŠ Leskovec podružnica OŠ Vi-
dem. k OS Martina Koresa v Podlehniku je potrebno priključiti po-
družnično OŠ Sela in da se zaradi posebnih razmer v podružnični 
OŠ Rodni vrh izvaja pouk še naprej v kombinaciji. K šolskemu oko-
lišu Cirkovce je potrebno priključiti naselji Pleterje in Župečja vas, 
da v Majšperku razporejajo otroke tako, da bo na Ptujski gori pouk 
brez kombinacije, k Markovcem priključiti naselje Spuhlja in šolske 
okoliše mesta urediti tako, da bodo oddelki vseh treh šol enakomer-
no zasedeni. S tem bi boljše izkoristili šolski prostor, enakomerneje 
zasedli oddelke in zmanjševali, pa tudi ukinjali kombiniram pouk. 

Do tu vse lepo in prav. Podatki so zbrani, rešitve nakazane. Ta 
hip še ni mogoče reči kaj bodo menili prizadeti — starši, kako bodo 
reagirali učitelji. Vprašanje je, če bomo s pravo resnico prišli na 
dan, ali pa bomo zagovarjali le zgolj številke. 

Starši ne bodo toliko razmišljali o tem — ali se njihov otrok 
vozi v Ptuj ali v bližnjo matično šolo. Bolj jih bo skrbelo, če je ta šo-
la enako dobra, če ima enak ugled in če bo lahko njihov otrok s pri-
dobljenim znanjem dobro izdeloval v srednji ali poklicni usmeritvi. 
In še enega pomembnega argumenta, ki se bo pojavljal, ne moremo 
izpustiti — ali bo ogrožena socialna varnost delavcev v kateri iz-
med prizadetih šol, bomo morda posegli v njihove že ustaljene na-
vade, se bo moral kdo dodatno voziti na delo in podobno. Z leti se-
veda težko sprejemamo kaj novega, zlasti še, če to poseže v tisto, 
česar ne bi radi spreminjali. Tako so tudi izgovori in izmikanja te-
mu ustrezni, argumenti pa naši in če smo dovolj močni — lahko tu-
di prevladajo. 

S predvideno reorganizacijo šolskih okolišev predlagatelji za-
gotavljajo, da nihče izmed učiteljev ne bo brez dela, da je njihova 
socialna varnost zagotovljena. To potrjuje tudi podatek, da je že se-
daj toliko nadurnega dela, da bi lahko zaposlili od 70 do 80 delav-
cev. Torej tudi pomisleki o ogroženosti učiteljev niso utemeljeni, če-
prav le-ti včasih že v kali zatrejo podobno razmišljanje. Res pa je, 
da bo prišlo do prerazporeditve delavcev po tistih šolah, kjer se bo 
ta potreba pokazala. To pa ne bi smel biti vzrok, da mreža šolskih 
okolišev ne bi bila racionalna in urejena. Sedaj so učitelji veliko-
krat na začetku leta v negotovosti — ali oddelek bo, ali bo učitelj 
zaposlen ali ne. 

M. Šneberger 
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POGOVOR S PETROM VESENJAKOM, 

PREDSTAVNIKOM VUGOTOURSA 

»Olikanost rodi 
oHkanost...« 

»Delo turističnega predstavni-
ka je dinamično in izredno na-
porno, saj traja delavnik včasih 
tudi 24 ur. Gost mora imeti ob-
čutek, da si vedno z njim in mu 
boš vselej ustregel. 

V desetih dneh so me v Splitu 
poučili o vsem, kar naj bi delal 
turistični predstavnik. V turizem 
sem prišel čisto po naključju: v 
dnevniku Delo sem zagledal 
oglas in ta me je zvabil. Po uspe-
šno opravljenem testu — ustnem 
in pisnem — so me poslali na 
praktično usposabljanje. 

Prvo delo sem dobil v hotelu 
Kanin v Bovcu. Mislim, da mi je 
uspelo: turizem je dobil v meni 
novega ambasadorja . Prepričan 
sem, da bom v njem tudi ostal,« 
pravi Peter Vesenjak. 

V BOVCU STE SKRBELI ZA 
BRITANSKE TURISTE. KA-
KO JIH O C E N J U J E T E ? 

»Britanci so zelo olikani, ne 
glede na to, iz katerega okolja 
prihajajo. Olikanost rodi olika-
nost, je eno naših pravil, ki se ga 
vselej drsimo, tudi ko gost nima 
prav. Otoški gostje so poleg tega 
gospodovalni in zahtevni: v Ju-
goslavijo pr ihajajo na sanjske 
počitnice, zato jim moramo v 
vsem ustreči.« 

KAKO SO SPREJELI PO-
N U D B O BOVCA? 

»Bili so navdušeni. Dolina 
Trente z bistro Sočo jih je prev-
zela.« 

KAJ PA NAM OČITAJO? 
»Največkrat opozar ja jo na na-

šo nedoslednost pri markiranju 
poti, risanju map, urejanju oko-
lja . . . Zahtevajo tudi več zabave, 
ki pri nas ni organizirana, kajti 
britanski turist se ne more zaba-
vati na jugoslovanski način . . .« 

LETOS BOSTE DELALI NA 
BLEDU - V HOTELU PARK. 
KAJ PRIČAKUJETE O D SE-
Z O N E ? 

»Glede na to, d a j e bila lanska 
sezona zame zelo uspešna, sem 
optimističen. Hotel Park je eden 
največjih hotelov v Sloveniji. 
Prepričan sem, da mi bodo kori-
stile izkušnje iz Bovca; veliko pa 
je odvisno od iznajdljivosti — z 
njo sem si na »ti« . . . « 

V U G O T O U R S IMA OSRED-
NJO PISRNO V L O N D O N U , V 
NJEJ PA PODROBNO EVI-

D E N C O O VSEH D O G O D K I H 
V SVOJIH TRISTO HOTELIH 
V JUGOSLAVIJI. KAKO SO 
VAS OCENJEVALI? 

»Dobil sem oceno 4,8 od naj-
višje možne pet. Zato so me tudi 
dodatno nagradili. Nagrado 
prejmejo tudi hoteli. Diploma in 
priznanje sta za hotel najboljša 
reklama, gostje takemu hotelu 
zaupajo. 

Oceno oblikuje Vugotours na 
osnovi tedenskega poročila, v ka-
terega moraš vpisati vse, kar se 
dogaja v hotelu, in anketnih listi-
čev, ki jih gostje pošiljajo v 
osrednjo pisarno v London.« 

TCAKO OCENJUJETE PTUJ-
SKI T U R I Z E M ? 

»V Vugotoursu so me naučili 
doslednosti in kritičnosti. Kot 
Ptujčan in poznavalec razmer 
lahko trdim, da Ptuj zelo malo 
naredi za pravi turizem. Naravna 
danost je premalo, ljudje morajo 
dobiti podatke o tebi, o tem, kar 
nudiš . . . Potrebna je večja ko-
mercializacija ptujske turistične 
ponudbe in uspeh ne bo izostal.« 

BOSTE V T U R I Z M U OSTA-
LI?_ 

»Želim delati z ljudmi, zato 
bom v turizmu ostal. Turizem je 
področje, ki ga šele odkrivamo. 
To je privlačnost, ki se ji težko 
o d p o v e š . . . « 

MG 

Peter Vesenjak 

Umetni dež na 
kombinatovih njivah 

v Kmetijskem kombinatu Ptuj imajo z namakanjem svojih kme-
tijskih površin velike načrte. Nekaj namakalnih sistemov bo pričelo 
delati že letos, v izdelavi pa so projekti za namakanje 1.100 hektarov. 
Dela pri gradnji teh namakalnih sistemov bodo pričeli že v letošnjem 
letu. Do konca srednjeročnega obdobja naj bi namakali že 2.500 do 
3.000 hektarov njiv, hmeljišč in celo vinogradov. 

Najzanimivejši za naše razmere je gotovo načrt namakanja okoli 
54 hektarov zemljišč na območju Zavrča. Tu bodo zgradili namakalni 
sistem, ki bo namakal hmeljišče, njivske površine in okoli 7 hektarov 
vinograda. Za namakanje vinograda bodo zgradili mrežo cevi, iz kate-
rih bo pri vsakem trsu kapljala voda. Ta oblika namakanja je pri nas 
popolna novost, v primorskih krajih in mnogokje po svetu pa je to že 
dolga leta stalna praksa. Kljub visokim stroškom gradnje in vzdrževa-
nja takega sistema se vložena sredstva bogato povrnejo v obliki večje-
ga pridelka. Namakanje vinograda v Zavrču bo za kombinat prilož-
nost pridobivanja novih izkušenj, in če se bo obneslo, v kar ne dvorni-
jo, bo ta oblika našla mesto še v mnogih drugih vinorodnih območjih 
naše občine. 

JB 

Okoli 7 hektarjev novega vinograda pri Zavrču, ki ga bodo namakali. 
Foto: L. Kotar 

Na velikem gradbišču gre 
po načrtih 

Na gradbiščih v TGA Kidričevo je te dni zelo živahno. Prek 
350 gradbenih delavcev in montažerjev tekmuje s časom od jutra 
do večera. Modernizacija proizvodnje aluminija poteka po načrtih. 
Kmalu bo pokritih prek 32 tisoč kvadratnih metrov proizvodnih po-
vršin; od skupaj 25 tisoč ton opreme so je do sedaj vgradili že prek 
9 tisoč ton. Ce ne bo ovir. bo že jeseni stekla proizvodnja v obratu 
za proizvodnjo anodnih blokov, spomladi prihodnje leto pa tudi v 
novi elektrolizi C. 

Projekt MPPAL (modernizaci-
ja proizvodnje primarnega alu-
minija) torej ne zaostaja za po-
godbenimi roki, in tega so v 
TGA kljub finančnim težavam 
najbol j veseli. Sicer pa je vodja 
projekta dipl. ing. Ivan Kodrič o 
sedanjem stanju povedal: 

»Če se spomnimo, da smo pri-
čeli z deli pred 12 meseci, potem 
smo danes gotovo v razmeroma 
kratkem času s projektom že pre-
cej daleč. Konec julija bomo 
končali večino gradbenih del, saj 
bo pokritih 32.000 m' proizvod-
nih objektov s temelji za tehnolo-
ško opremo vred. Kakšne tri me-
sece že tudi montirajo opremo. 
Do danes so je vgradili prek 
9.000 ton, največ nezgorljivih 
materialov. Glede na to, da bo 
potrebno zmontirati skupaj prek 
25.000 ton opreme, smo prepri-
čani, da bomo lahko pričeli s po-
skusnim obratovanjem po načr-
tih. 

Projekt je najbolj kritičen pri 
proizvodnji anod, ker je potreb-
no obzidati veliko peč z več kot 
13.000 tonami gradbenega izola-
cijskega materiala. Predvideva-
mo, da bo ta naloga opravljena 
do konca septembra in bomo 
verjetno novembra že lahko pri-
čeli v tem obratu poskusno pro-
izvodnjo. Dobra kakovost anod 
pa bo pogojevala tudi pričetek 
poskusne proizvodnje v novi 
elektrolizi C. 

Kako je sicer z montažo opre-
me v elektrolizi? 

»Nemoteno se nadaljuje v 
obeh proizvodnih dvoranah. Od 
60 elektrolitskih peči smo na več 
kot 40 že opravili del obzidave. 
Montirajo že tudi naprave za su-
ho čiščenje v vmesnem, prostoru 
med obema halama. Prejšnji te-
den smo pričeli zagon linije za 
zalivanje katodnih blokov v se-
stavljalnici anod, poteka pa tudi 
montaža v oblikovalnici in osta-
lem delu sestavljalnice. 

Zaenkrat motenj pri realizaciji 
obsežnega projekta ni. In če bo 
tako tudi vnaprej, potem nas ni 
strah, da n t bi poizkusna proiz-
vodnja aluminija stekla že v za-
četku prihodnjega leta, kot je bi-
lo predvideno.« 

Tako meni predstavnik investi-
torja — TGA Kidričevo, pa po-
glejmo še na drugo stran — med 
izvajalce del. 

Iz delovne organizacije Vatro-
stalna. Zenica, je prišlo skoraj 
sto delavcev; v Kidričevem jih 
vodi Branko Kristič: 

»Naši delavci imajo precej od-
govorno in težko delo, saj obzi-
dujejo velikansko peč za pečenje 
anod. V šestih mesecih je treba 
vzidati vseh 13 tisoč ton nezgor-
ljivih izolacijskih in pomožnih 
gradbenih materialov. Sicer pa 
smo pritegnili k sodelovanju vse 
naše strokovnjake za tovrstno 

vzidavo iz posameznih tozdov, in 
sicer iz Zenice, Siska, Jesenic ter 
rudnika Kladanj.« 

In kje vaši delavci bivajo? 
»Po zaslugi investitorja — 

TGA Kidričevo — smo vse naše 
delavce lahko nastanili v ptujski 
hotel Poetovio in dom učencev, 
kjer imajo odlične možnosti za 
počitek, pa tudi za prehrano. V 
imenu naših delavcev lahko re-
čem, da smo tukaj, na terenu, s 
standardom zares zadovoljni. 

Do sedaj ne zaostajamo za ča-
sovno opredeljenim programom 
del in prepričani smo, da bomo 
svoje delo korektno opravili tudi 
do konca.« 

Tudi iz mariborske Hidromon-
taže je v TGA trenutno okoli 80 
montažerjev in drugih delavcev. 
Vodja gradbišča Janez Gal je o 
njihovem delu povedal: 

»V glavnem je Hidromontaža 
že izdelala 80 kadi za aluminij, 
to je okoli 2.000 ton, trenutno pa 
opravljamo montažna dela v to-
varni predpečenih anod. Največ 
opreme, ki jo naši delavci vgraju-
jejo, je iz uvoza (firma ECL), ne-
kaj pa je tudi domačih elemen-
tov. Trenutno se z investitorjem 
še dogovarjamo za drugi del 
montaže tovarne anod in priklju-
čitev sedanje tovarne anodne 
mase. Ker montiramo tudi elek-
trične sklope, je med našimi 
montažerji precej tehnikov in in-
ženirjev, v glavnem ustrezna ka-
drovska struktura, ki se svojih 
nalog dobro zaveda. 

Ker smo še tako rekoč v zače-
tni fazi, z deli ne zamujamo in 
upamo, da bo tako tudi ostalo. 
Po pogodbah bo naše delo pote-
kalo do konca tega leta. Glede 
na že opravljena gradbena dela 
sem prepričan, da ne bomo imeli 
pri tem nobenih težav.« 

Kje ste nastanili svoje delav-
ce? 

»Trenutno imamo dve gradbe-
ni baraki z ustreznimi ležišči in 
sanitarijami v Kidričevem ob ba-
zenu. Sedaj gradimo tretjo bara-
ko s 40 ležišči. Vsaj tretjina de-

lavcev pa se vozi na delo iz Mari-
bora in okolice, kjer imajo stalno 
bivališče. Zaenkrat smo vsi zado-
voljni.« 

Čeprav je večji del temeljev za 
proizvodnjo in objekte že zdav-
naj končan, imajo železokrivci še 
vedno polne roke dela. Skupino 
železokrivcev iz mariborskega 
Konstruktorja vodi Franjo Miha-
lic; ta je o težkem delu povedal: 

»Še zmeraj smo na gradbišču 
po ves dan, včasih tudi do 22. 
ure. Trenutno nas je 23, v začet-
ku pa nas je bilo še več. Nekaj 
železokrivcev smo si izposodili 

tudi od Stavbarja. Kot vidite, je 
naše delo pripraviti železne kon-
strukcije za tehnološke temelje, 
ki jih pozneje zalijejo z betonom. 
Največ dela smo imeli pri hali C, 
kjer smo morali narediti največ 
železnih košar za stebre. Sedaj 
delamo zahtevnejša dela za te-
melje težkih strojev, kakršni so 
drobilci, za peči in podobno.« 

Kje pa sicer živite? 
»Osebno na treh koncih. Naj-

več časa prebijem tukaj, na grad-
bišču. Spat hodim v Maribor, 

kjer začasno živim, ob koncih 
tedna pa grem domov v Sivico 
pri Čakovcu. Ostali delavci živi-
jo podobno kot jaz. Tisti, ki sta-
nujejo v Mariboru, se vozijo na 
delo z avtobusom ali vlakom, 
ostali pa od drugod. Sicer pa 
imamo vsi terenski delavci pač 
takšno življenje in delo, in zado-
voljen moraš biti, pa če je lepo 
ali ne. Če hočeš živeti, moraš 
imeti denar, za denar pa je treba 
precej delati.« 

Sogovornike bi lahko izbirali 
še med ostalimi 350 delavci, ki 
sedaj delajo v TGA Kidričevo 
»od zunaj«, pa nas čas in prostor 
omejujeta. Sicer pa — prepričani 
smo, da ste od naših sogovorni-
kov izvedeli marsikaj novega in 
zanimivega ter smo vam vsaj del-
no lahko predstavili tisti del zno-
traj ograje TGA, ki je veliko 
gradbišče. 

Ko so v povojnih petdesetih 
letih gradili sedanjo tovarno gli-
nice in aluminija, so poudarjali 
prizadevnost udarnikov — tistih, 
ki so delali precej več, kot je bilo 
od njih zahtevano. Morda bi lah-
ko precej takšnih našli tudi se-
daj. 

In še to: v tistih časih (kot da 
so neskončno daleč) so prihajali 
med graditelje pomembni jugo-

slovanski možje (politiki) in jih 
bodrili. Danes ne prihajajo med 
graditelje, ampak med tiste, ki se 
prav tako umsko trudijo, da bi 
bili v Kidričevem pogoji za delo 
čimprej boljši. Kako pomembni 
so ti možje, ki prihajajo, vsi ve-
mo. Vemo pa tudi, da prihajajo z 
nekoliko drugačnimi nameni, 
kot njihovi predhodniki v »tistih 
časih«. Kljub temu nova elektro-
liza C že stoji! 

Besedilo in posnetki: M. Ozmec 

Projekt MPPAL je najbolj kritičen v obratu za proizvodnjo anod, kjer 
je treba obzidati pač z več kot 13000 tonami izolacijskega materiala. 

Vodja projekta MPPAL Ivan Ko-
drič 

Branko Kristič, Vatrostalna Zeni-
ca 

Janez Gal, Hidromontaža Mari-
bor 

Franjo Mihalic, Konstruktor Ma-
ribor 

ZAENKRAT ŠE S SVOJIMI MOČMI 
Uradna otvoritev letne kopal-

ne sezone v Ptujskih toplicah je 
sicer že mimo, bila pa je v zna-
menju slabega vremena in tudi 
ne kaže, da bodo ob začetku se-
zone v toplicah imeli kaj večji 
obisk kot prejšnja leta 

Sicer pa Ptujske toplice praz-
nujejo letos desetletnico obstoja. 
V njih se je v teh letih kopalo 
okoli 2 milijona ljudi, kar je so-
razmerno veliko; dober pa je tu-
di obisk avtokampa in bungalo-
vov. Oboje šele zadnja tri leta. 
Avtokamp obišče kar 88 odsto-
tkov tujih gostov, v bungalovih 
pa je večina obiskovalcev z Go-
renjske in Koroške. Receptor 
Marjan Mesarič nam je povedal, 
da je večina gostov zelo zado-
voljna z urejenostjo avtokampa 
in celotnih toplic. Dober glas je 
delavcem Ptujskih toplic uspelo 

razširiti tudi v tujino, saj reklamo 
zanj najdemo tudi v turističnih 
vodnikih po evropskih kampih, 
katere izdajajo na Nizozemskem, 
v Zvezni republiki Nemčiji in 

V treh letih obstoja avto-
kampa in bungalovov je v pr-
vem prenočilo 14.600 turistov, 
v bungalovih pa 20.500 turi-
stov. O učinkih reklame v tuji-
ni pa priča naraščajoče število 
obiskov v avtokampu. 1984. le-
ta je tam prenočilo 2.381 turi-
stov, predlani 4.470, lani pa 
kar 7.800. 

Španiji. Veliko pa pomeni tudi 
dober glas, ki ga obiskovalci širi-
jo v svojih domovinah. Lani so 
delavci toplic uredili tudi to, da 

so vabilo na letaku dobivali tujci 
ob vstopu v Šentilju. Kot je po-
vedal Marjan Mesarič, se v topli-
cah zelo dobro zavedajo, da bi 
lahko na mednarodnem tržišču 
še bolje nastopali, če bi imeli za 
to dovolj sredstev in bi lahko tuj-
cem ponudili več prenočitvenih 
kapacitet. Tako bi jih dlje časa 
obdržali, hkrati pa pripomogli k 
večjemu obisku zgodovinskega 
Ptuja. Zaenkrat, natančneje do 
septembra, bodo počakali na od-
govor Radenske o morebitni pri-
ključitvi k njim, do takrat pa bo-
do delali s svojimi močmi. Načr-
tujejo, da bodo jeseni povečali 
avtokamp za 150 mest, radi pa bi 
razširili tudi svoje rekreacijske in 
zdraviliške usluge. Tako hotel 
kot tudi lastna fizioterapija bi 
pravzaprav toplicam omogočila 
razmah. Odločitev o tem je zaen-
krat še v tujih rokah, sami pa se 

V pripravah na letošnjo ko-
palno sezono so jim veliko po-
magali učenci ptujskega sred-
nješolskega centra, še posebej 
s kmetijsko šolo zelo dobro so-
delujejo: pomagali pa so jim 
tudi učenci osnovne šole Ivana 
Spolenaka in upokojenci ptuj-
skega društva in krajevne 
skupnosti Ivana Spolenaka. 
Večino del so vsi ti opravili 
prostovoljno, v zameno pa se 
bodo lahko nekoliko ceneje ko-
pali. Nekoliko drugače pa je s 
sezonskimi delavci, kijih zapo-
slujejo v toplicah. Težko na-
mreč dobijo delavce za nekva-
lificirana dela in pomagali si 
bodo s študentskim servisom. 

trudijo narediti največ, kar se z 
majhnimi sredstvi pač da. i. 
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Ptujčani republiški prvaki 
v okviru slovenskega gibanja Znanost mladini je konec prejšnjega tedna 

na filozofski fakulteti v Ljubljani zagovarjalo svoje raziskovalne naloge 16 ekip 
mladih raziskovalcev iz različnih šol in področij. Iz ptujske občine je na zagovo-
ru sodelovala tričlanska skupina iz Kmetijske srednje šole v okviru SSC Ptuj, ki 
je pod mentorskim vodstvom profesorja Antona Lorgerja od 15. oktobra lani 
do 9. aprila letos raziskovala vsebnost vitamina C v jabolkah sorte Gloster. Sku-
pino so sestavljali Andreja Gornik, Boris Krajnc in Renata Vučak. Jabolka v za-
bojih so vskladiščili v različnih prostorih: v kmečki kleti, v hladilnici in v kleti v 
stanovanjskem bloku s centralnim ogrevanjem, kot so povedali, je v času pote-
ka raziskave vsebnost C vitamina podla v vseh jabolkih, neglede na prostor, si-
cer pa se je najdlje zadržal v hladilnici, kjer je imel naiboljše pogoje, najprej pa 
se je izgubil v stanovanjskem bloku. 

Kot je povedala Andreja Gornik, so bile vse naloge mladih raziskovalcev 
zelo zanimive in privlačne, predvsem pa so zahtevale precej znanja in prostega 
časa. J^ledvomno pa je za ftujčane velik uspeh pomenila odločitev strokovne 
komisije, ki je dodelila njihovi raziskovalni nalogi prvo mesto. Tako bodo Ptuj-
čani zastopali slovensko mladino na zveznem tekmovanju, ki bo v Novem Sa-
du. Čestitamo! 

-OM 

V vrtu 
Ker so vrtnice najpriljubnejše 

cvetje vsakega vrtičkarja, saj kra-
sijo skoraj vsako bolje negovano 
javno zelenico, ker so najhvalež-
nejše cvetje na pokopališčih, ker 
jih mora vsebovati vsak malo bo-
gatejši cvetlični šopek in ker pra-
vimo, da je junij mesec vrtnic, se 
pomudimo v tem prispevku ne-
koliko več pri negi te sicer bode-
če, pa vendarle nadvse priljublje-
ne rastline, ki jo povsem upravi-
čeno imenujemo kraljica rož. 

Vrtnice iz rodu čajevk upora-
bljamo v glavnem za rezano cve-
tje, mnogocvetnice ali polijante 
pa za olepšanje okolja, saj ga 
krasijo z vso svojo barvitostjo. 

Ce vrtnice za vazo režemo z dol-
gimi stebli, rastline zelo prizade-
nemo in cvetenje preneha. Reza-
ti jih moramo tako, da so na pec-
Iju s cvetom samo dva do trije 
popki ali listi. Tudi poganjke, ki 
odcveto na rastlini, po cvetenju 
skrajšamo za dva do tri liste ozi-
roma očesa. Praviloma odreže-
mo do močnejšega očesa; prvo 
oko pod cvetom je namreč pre-
slabotno, da bi lahko dobro od-
gnalo. Ce obrezovanje po cvete-
nju zamudimo, se veliko moči 
zgubi za razvoj plodov in seme-
na, manjka pa za nastajanje no-
vih cvetov. Da grmov preveč ne 
oslabimo in da bi poganjki do je-
seni dobro dozoreli, od avgusta 
naprej cvetja praviloma ne reže-
mo več. Pri rezi vedno uporablja-
mo škarje ali nože z izrazito 
ostrino, da poganjkov ne mečka-
mo, ker s tem povzročamo troh-
nenje. Naredimo gladko rez, ki 
se bo zlahka zarastla. 

Vrtnice v času najbujnejšega 
cvetja in po njem potrebujejo 
vso nego. Sproti jih pregleduje-
mo, da se ne pojavijo škodljivci, 
ki lahko napravijo veliko škode. 
Mednje sodijo najmnožičnejše li-
stne uši. Učinkovito jih uničimo 
z 0,10% folimatom ali 0,10% me-
tasystoxom, s katerima zastrupi-
mo rastlinski sok, tega pa uši iz-
sesavajo. Med boleznimi pa je 
najnevarnejša črna listna pega-
vost, ki jo bomo učinkovito pre-
prečevali, če bomo vsakih 10 do 
14 dni škropili vrtnice z 0,15% 
orthocidom ali 0,2% dithanom M 
45 ali 0,2% antracolom. Navede-
ne insekticide in fungicide seve-
da lahko kombiniramo oziroma 
mešamo in uporabljamo, hkrati 
pa moramo obvezno primešati 
(zaradi boljšega oprijemanja na 
listno površino, ki je sicer prevle-
čena z rahlo voščeno plastjo) še 
0,1% vlažilo sandovit ali radovit; 
če tega nimamo pri roki, pa upo-
rabimo kar cet ali drugo podob-
no sredstvo, ki ga sicer upora-
bljamo pri pomivanju kuhinjske 
posode. 

Navodilo za varstvo vrtnic 
pred boleznimi in škodljivci ve-
lja nasploh za večino okrasnih 
rastlin, ki jih gojimo na vrtu. 

Vrtryce redno okopavamo, to- ^ 
da plitvo, da preprečujemo izhla-
pevanje vlage, in uničujemo ple-
vel. Vrtnice ne prenašajo zapuš-
čenih in zapleveljenih nasadov. 
V suši rastline zalivamo, poseb-
no tiste, ki smo jih šele pred ne-
davnim posadili. Tedaj namreč 
potrebujejo največ vode, ker še 
niso vraščene. Sproti moramo tu-
di odstranjevati koreninske iz-
rastke, tako imenovane divjake. 

Miran GLUŠIC, ing. agr. 

Radovednost najmlajših . . . 
foto: OM 

NAJVEČ ZANIMANJA 
MED MLADIMI 

Večeri kabelske televizije v srednješolskem centru so se končali. 
Največ obiskovalcev je bilo iz vrst mladih, ki so se najbolj navduševa-
li za programe, na katerih je največ sodobne glasbe. Na osnovi ogleda 
in pripomb ter predlogov obiskovalcev bodo v odboru za izgradnjo 
omrežja kabelske televizije v Ptuju še ta teden odločili, katere satelit-
ske programe bomo sprejemali prek tega omrežia 

d. 1. 
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ZAKLADI, PRIČEVANJA 
PTUJA IN ORMOŽA 

Od prazgodovine 
do zgodnjega srednjega veka 

— Brane Lamut — 
Za grajski grič predvidevamo v zgodnjem rimskem obdobju, da 

se je na njem nahajalo Jupitrovo svetišče in morda tudi vojaška opa-
zovalnica, nasprotni grič Panorama pa nam s starimi in novimi najd-
bami izpričuje raznovrstno podobo. Od tu so se nam ohranile posve-
tilne plošče različnim božanstvom, tako Veneri, Priapu, Traškim ko-
njenikom — religiji, ki je nastala z mešanjem različnih verstev, o kate-
rih pa vemo zelo malo, ker posvetilni reliefi nimajo napisov. Posvetil-
ne plošče so najdene ob Donavi in njenih pritokih, zato jih imenuje-
mo tudi plošče Danubijskih konjenikov. 

Tudi v kasni antiki je bila na Panorami sakralna zgradba, našli 
pa so še vrsto skeletnih grobov (eden od njih je bil obdan z marmor-
natimi ploščami, ki so, obrnjene na notranjo stran, skrivale sedem re-
liefnih upodobitev Nutrices Augustae). 

Antična Poetovio je imela tudi vrsto pokopališč, v skladu z rim-
skimi običaji ob cestah, ki so vodile v mesto oz. iz njega. Ker se je me-
stno tkivo širilo, v kasni antiki ponovno krčilo, nahajamo pred in med 
urbanimi predeli večkrat tudi vkopane grobove. Glavne mestne ne-
kropole so bile na Hajdini, na spodnjem Bregu, nekropola ob današ-
nji Prešernovi ulici in na Slovenskem trgu itd., gotovo pa je danes naj-
bolje raziskano SV mestno grobišče, ki je nastajalo severno in vzhod-
no od obrtne četrti (na prostoru današnjega dijaškega doma, stano-
vanjske četrti Rabelčja vas—zahod ter SSC). 

Po nemirnem 3. stoletju, ko je bilo mesto priča notranjim bojem 
v rimski državi, je doživelo tako kot celoten imperij vrsto sprememb, 
ki jih je uvedel cesar Dioklecijan, da bi stabiliziral razmere v državi. 
Poetovio je bila takrat odtrgana od Zg. Panonije in dodeljena medite-
ranskemu Noriku. Kriza konec 3. in v začetku 4. stoletja se je izrazila 
tudi s prodorom vrste religij, med njimi predvsem krščanske, ki je po-
stala z zmago nad konkurenčnim mitraizmom vodilna v imperiju. 
Poetovio je bila v tem obdobju eden najmočnejših zgodnjekrščanskih 

centrov na kasnejšem slovenskem ozemlju, postala je škofijski sedež; 
vrsta škofov nam je znana iz virov poimensko, med njimi na prvem 
mestu mučenec in pisec Viktorin. Arheološke ostaline nam iz kasne 
atike izpričujejo več cerkva, ki pa niso mogle biti vse istočasne oz. so 
imele različen značaj. Hajdinska cerkev je nekoliko vprašljiva, na dru-
gem koncu mesta se predvideva pokopališka cerkev na današnji Ro-
goznici, od koder sta oba znamenita svečnika; tri cerkve pa so bile 
bliže mestnemu središču, ki se je ohranilo v kasni antiki. Prvo predvi-
devamo na prostoru današnje proštijske cerkve. Vrsta kamnov s staro-
krščansko simboliko je bila uporabljena pri zidavi sosednjih hiš. Med 
njimi je najbolj poznan kvader, reliefno okrašen z vilicami vinske trte, 
golobom in križem, najden v nekdanji Havelkovi hiši. Druga cerkev 
je bila v letih 1946/47 odkopana na turnirskem prostoru grajskega 
griča in je datirana v konec 4. in začetek 5. stoletja, tretjo cerkev pa so 
potrdila najnovejša izkopavanja na panoramskem griču, z najdbama 
predelne ograje in mozaika. 

Ptujsko področje je v času kasne antike priča tudi mnogim po-
membnim notranjim bojem za oblast v imperiju. Tako boju za prevla-
do med Konstancijem II. in Magnencijem na Ptujskem polju leta 352, 
kot tudi spopadu med zahodnim kandidatom Gracijanom in Teodozi-
jem Velikim. Teodozijeve čete so zmagale dvakrat. Prvič pri Sisciji in 
drugič v bližini Poetovione, 21. junija 388, predvsem zato, ker je del 
vojske prešel na Teodozijevo stran. Zmaga vzhodnega cesarja pomeni 
tudi prevlado krščanske vere kot edine uradne religije. Teodozij je po 
tej zmagi uspel še zadnjič združiti obe polovici cesarstva, a le do svoje 
smrti leta 395. 

V času teh bojev pa antična Poetovio še ni bila porušena. V virih 
je izpričano, da se j e comes Romulus mudil leta 449 na Atilovem dvo-
ru, pisec pa omenja tudi njegovo hčerko, rojeno v Poetovioni, s kate-
ro se je poročil Atilov tajni pisar Orestes, in ki je postala mati zadnje-
ga zahodnorimskega cesarja Romula Augustula (do 476). 

Pač pa je bilo starodavno antično mesto ob Dravi gotovo poruše-
no ob vpadih Hunov pod Atiiovim vodstvom v sredini 5; stoletja. Če 
osvojitev barbarom ni uspela ob prvem prodoru v letu 451, se jim je 
to gotovo posrečilo v naslednjem letu. Vendar Atila že leto kasneje 
(453) umre, upre se vrsta Hunom podrejenih plemen, ki zmaguje, in 
ostanke Hunov potisnejo proti vzhodu vse do Črnega morja. Za ta 
čas so v pisanih virih izpričani Vzhodni Goti ob Donavi, v provincah 
Panonija 1 in Valerija. Pod gotsko nadoblast pride v tem času tudi 
Noricum mediteraneum s Poetoviono,od koder plenijo Goti tudi pro-
ti zahodu ob Dravi navzgor. Že v letu 473 pa Vzhodni Goti zapuste 
Panonijo. Del jih je krenil na zahod in se priključil Zahodnim Gotom 
v Galiji, drugi del pa je pod vodstvom Teododemirja krenil v predele 
vzhodnorimske države. Panonija je ostala zapuščena, v Norik pa so 
vdrli Rugijci, ki jih je Odoakar leta 486 popolnoma uničil. Vendar je 
sprevidel, da province ne bo mogel braniti, zato se je s pretežnim de-
lom prebivalcev umaknil v Italijo. Nadaljevanje prihodnjič 

Reliefna posvetilna plošča svetim dojiljam (Nutricibus Augustis) 2/3. 
st., Ptuj — Panorama. 

Sedemdeset let od majniške deklaracije 
in njen odmev na ptujskem območju 

(2. nadaljevanje) 

3. Med prvo-«vetovno vojno 

Sodeč po ohranjenih virih, je vnesel vojni 
čas v ptujsko mesto dodatno napetost. »§ta-
jerčeva« poročila so tendenciozno obveščala 
javnost o vojnih dogodkih, pri tem branila 
habsburško hišo in pozivala na predanost av-
strijski domovini. Ostro je glasilo napadalo 
»srbofilstvo« in ga označevalo za narodno iz-
dajstvo. Da ne bi prišlo do protivojnih »srbo-
filskih« nastopov v mestu, ki bi se navzven 
manifestirali na zborovanjih, v časopisju ali 
kako drugače, je cesarsko-kraljevsko vojaško 
poveljstvo v Ptuju 26. julija 1914 pod oznako 
»strogo zaupno« zahtevalo od mestnega žu-
panstva brezkompromisno izvajanje zakon-
skih določil, se pravi, kazenski pregon in iz-
vajanje cenzure." 

Srbofilsko oznako so kar ob pričetku vojne 
dobili tukajšnji narodnjaki, denimo gostilni-
čar Franc Mahorič in njegov zet, dr. Tone 
Gosak ter dr. Ivan Fermevc, oba po poklicu 
advokata. Slovenski pripadniki so bili izpo-
stavljeni nemškim napadom; fizični obračuni 
so potrjevali nemško nestrpnost. 

Za primer protislovenske naravnanosti iz-
postavimo izgred proti Mahoričevi družini, 
ki je razburil duhove po mestu. Sam Ornig se 
je 2. in 3. avgusta 1914 obrnil na vojaško po-
veljstvo v Ptuju s prošnjo, da pomaga mestni 
straži, oslabljeni zaradi mobilizacijskih vpo-
klicev, »pri vzdrževanju miru in reda«, da se 
prepreči zbiranje prebivalstva, ker je pričako-
vati »večjih izpadov«.'^ O dejanskem stanju 
v Ptuju se lahko podrobneje seznanimo iz 
poročila 4. avg. 1914, ki g a j e Josef Ornig, žu-
pan »c.-k. deželnoknežjega komornega mesta 
Ptuja«, poslal štajerskemu cesarsko-kraljeve-
mu namestništvu v Gradec.'^ 

Tendenciozno opisuje tukajšnje razmere in 
vali krivdo za nerede na »slovenske vodite-
lje«, ki so se zavzeli za »srbofilsko« družino 
Franca Mahoriča. Priznava, da je ob izgredu 
na gostilniške prostore, kjer so zbirali denar-
no pomoč za srbski RK, nastala škoda za 180 
avstrijskih kron, toda to bi naj povzročilo 
»slovensko vojaštvo« v mestu in »le s teža-
vo« je bilo mogoče napadalce odvrniti. Ornig 
želi hkrati izpostaviti, da je tako podeželsko 
slovensko kot nemško prebivalstvo nerazpo-
loženo le do Mahoričeve družine in dr. Gosa-
ka. Slednjega so že mobilizirali, a njegova že-
na se je morala preseliti v Ljubljano. To je 
ptujski župan sporočil 5. avgusta 1914 lju-
bljanski policiji in dodal »v pojasnilo«, da je 
bila Gosakova v noči od 3. na 4. avgust na 
poti z železniške postaje domov izpostavljena 
»močnim napadom patriotično mislečega 
prebivalstva in vojaštva« ter da je bila zato 
nujna njena premestitev.'" 

Ornigovo pisanje naj bi torej dokazovalo, 
da izgredi po Ptuju niso Peljali »drugim Slo-

vencem« in da je »vojno navdušenje« v me-
stu in okolici po zaslugi »Štajerca« takšno, 
da je bilo nujno zapreti slovenske gostilne in 
slovenski Narodni dom ter skrajšati obrato-
valni čas v drugih lokalih, tako da do izgre-
dov več ne bi prihajalo. Posebno obvestilo pa 
je dobil sam Franc Mahorič 27. nov. 1914, ko 
mu je varnostna policija sporočila, da njego-
ve hiše v Allerheiligestrasse (Ul. Vseh svetni-
kov, danes Jadranska) zaradi pomanjkanja 
orožništva ne bo mogoče zaščititi, ko bo pri-
šlo do zasedbe srbskega glavnega mesta (Be-
ograda) po »hrabrih« avstroogrskih četah; 
po mestu bo tedaj organizirana baklada." 

Ptujsko nemštvo se je potrudilo, da je duši-
lo slovensko miselnost, kjerkoli je bilo mogo-
če. Tako je bilo na podlagi odredbe štajerske-
ga deželnega namestništva 11. avg. 1914 pre-
povedano delo telovadnega društva »Sokol« 
v Ptuju."' 

Toda čeravno je hotel župan Ornig nadre-
jenim forumom prikazati nemško naravna-
nost Ptuja in okolice, pa je po nemško-slo-
venskih izgredih le moral spoznavati, da slo-
venska narodna zavest živi. Ko je namreč 15. 
avg. istega leta obširno pisal okrajnemu žan-
darmerijskemu poveljstvu v Ptuju o »sloven-
ski propagandi«, je krivdo za to valil tudi na 
slovenske učbenike, na pisce le-teh, do kate-
rih v preteklosti niso »pravočasno« nastopili, 
danes pa je »rezultat teh postopkov in slabo-
sti« očiten." Zato bi bilo potrebno učbenike, 
v katerih se zrcali nepatriotična, nacionalisti-
čna in pansiavistična propaganda, zapleniti, 
avtorje pa kaznovati. 

Ptujski župan utemeljuje svoje zahteve s tr-
ditvijo, da so mogli pričujoči »mnogi sloven-
ski ekscesi« potrditi, v kaki meri se je v slo-
venskem prebivalstvu nakopičila »neizmerna 
mržnja« do vsega, kar je nemškega. Temu 
naj bi bile vzrok slovenske šolske knjige, ki 
so vnesle v srca mladih »seme nacionalne 
oholosti«, česar v nemških učbenikih naj ne 
bi bilo. 

Ornig našteva primere slovenske nacional-
ne vzgoje. Spotaknil se je npr. ob slovensko 
čitanko, ki govori o slovenskem maternem je-
ziku kot »največji dobrini«. Zato, piše ptuj-
ski župan, se je potrebno »energično« upreti 
slovenski propagandi ter se tako »osvoboditi 
nevarnih hujskaških vsebin«. 

Zanimivo je, da je tudi štajerski cesarsko-
kraljevi namestnik Clary 19. avg. 1914 pod 
oznako »strogo zaupno« opozoril podrejena 
politična vodstva na »množično slovensko 
agitacijo«. Tako zahteva po zmanjšani oddaji 
živeža le škoduje državi, zato je nujno po-
dobne pojave zasledovati." Vojna bremena 
je namreč država že prenašala na najširše 

družbene plasti; skozi osem vojnih posojil je 
monarhija iskala sredstva za vojne izdatke. 
Že tako zaostalo ptujsko območje je bilo, kot 
bomo videli, zaradi vedno večjih terjatev ob 
koncu vojne že povsem izčrpano. Draginja, 
porast cen osnovnim živilom, splošno po-
manjkanje, rekvizicije hrane, živine in sena, 
uvedba živilskih kart — vse to je spravljalo 
ljudi v brezupen položaj. 

Uradno ptujsko nemštvo za stiske prebi-
valstva ni imelo posluha. Tako se je ptujski 
podžupan Johan Steudte, ki je nadomeščal 
obolelega Orniga, hotel pohvaliti štajerske-
mu deželnemu namestniku Claryju, da je 
ptujska hranilnica po županovi zaslugi regi-
strirala 1,5 milijonov kron vojnega posojila. 
Aprila 1915 je namreč poročal v Gradec, ka-
ko se Ptuj angažira v tem »težkem času«, ter 
obširno razložil težave mesta, do katerih je 
prišlo zaradi mobilizacije večjega števila 
uradnikov ter mestne straže, in to prav v kra-
ju, kjer je več »srbo- in rusofilskih elemen-
tov«. Yse te »izjemne težave« ptujskega me-
sta naj bi psihično zlomile župana Orniga, 
kar pa bi državni forumi morali dojeti." 

Medtem pa je »Stajerc« utemeljeval potre-
bo po vplačilu vojnega posojila in oddaji 
kmetijskih pridelkov. Toda vse večji vojni 
stroški so večali gospodarsko krizo. »Sta-
jerc« tega dejstva ni mogel obiti. Leta 1917 je 
objavil podatke avstrijske statistike, da se je 
med vojno dotlej v monarhiji sladkor podra-
žil za 30 %, maslo za 200 %, čvelji in obleka 
za 300 %, vino za 400 %, meso in svinjska 
mast za 500 % in celo jabolčnik za 700 %." 
Mariborski »Slovenski gospodar« je med 
»gospodarskimi novicami« večkrat poročal o 
težkem gospodarskem stanju in za ptujski 
okraj konkretno navedel tedensko rekvirira-
nje živil na podeželju, medtem ko kmet ni 
mogel v trgovini nabaviti petroleja, sladkor-
ja . . . — čeravno na karte — če trgovcu ni 
prinesel moke, krompirja ipd.^' 

(Se nadaljuje) 

Opombe: 

11 ZAP, MO Ptuj, šk. štev. 238, Varia - 1. sveto-
vna vojna. 

12 Kakor pod op. 11, štev. dok. 51 in 1/101 — 
1914. 

13 Kakor pod op. 11, štev. dok. 1/109. 
14 Kakor pod op. 11, štev. dok. 1/110 — 1914. 
15 Kakor pod op. 11, štev. dok. 1/786. 
16 Kakor pod op. 11, štev. dok. 1690/19 z dne 8. 

8. 1914 in 1/175 - 914 z dne 11. 8. 1914. 
17 Kakor pod op. 11, štev. dok. 1/225 — 914. 
18 Kakor pod op. 11, štev. dok. 357/1 Mob. 
19 Kakor pod op. 11, štev. d o k . l / 1 7 8 6 z d n e l l . 

4. 1915. 
20 Štajerc 1917/XVI1I. (26. 8.), štev. 34. 
21 Slovenski gospodar 1917/LI. (22. 11.), 

štv. 47. 

PTUJ IN OKOLICA 
V PESMI IN POVESTI 

v času pred nemirnim revolu-
cijskim letom 1848, ki ga pisatelj 
Matzak opisuje v romanu 
»VValdmiiller prekine svoje poto-
vanje«, se je tudi po pisateljevih 
navedbah odvijal preko ptujske-
ga mosta precej živahen promet, 
največ po ogrski prometni cesti. 
Pri Ogrskih vratih v bližini Inva-
lidskega doma se mitničarji niso 
dosti brigali za prehodne trgovce 
z blagom, kajti ti se itak niso mo-
gli izogniti mitnici na dravskem 
mostu, kjer so morali odrajtati 
predpisane mestne pristojbine, 
tudi če je bilo njihovo blago 
oproščeno državne carine. 

Magistratne uslužbence ko-
mornega mesta Ptuja nam pisa-
telj opisuje kot zelo dobrodušne 
in naivne ljudi, ki jih preveva ne-
ka samozadovoljnost. V tem po-
gledu prednjači stražmojster 
Ceh, ki se ženi pri Rižnarjevi 
vdovi; ta je imela malo prodajal-
no na oglu Gosposke in Ulice 
vseh svetnikov (kjer stoji danes 
posojilnično poslopje). Nekoč je 
imel ta občinski uradnik smolo, 
da ga je nekdo videl zgodaj zju-
traj odhajati od Rižnarice s škor-
nji pod pazduho. Ta dogodek se 
je seveda z bliskovito naglico 
razširil po mestu. V Rižnarjevi 
hiši je nekoč stanoval tudi naš 
slikar; takrat je tudi spoznal tur-
niško Amelijo. 

Ko sledimo malemu življenju 
teh predmarčnih ljudi v Ptuju, 
nas pisatelj popelje zdaj v to, 
zdaj ono starinsko ulico, tako v 
Gornjedravsko ulico, »od koder 
je prihajal trpek vonj po strojar-
ski čreslovini.« 

In zopet smo pri Orfejevem 
spomeniku, kjer prisluškujemo 

pomenku med beneficiatom Vra-
blom in slikarjem (približno v 
tem času je bil beneficiat v Ptuju 
znameniti ptujski zgodovinar Si-
mon Povoden, ki je živel od 1753 
do 1841). Iz njunega zanimivega 
pogovora izvemo o sekti orfikov, 
ki izhaja še iz stare Grčije (6. 
stol. pred n. e.). To je bila neka-
ka versko-filozofska struja, ki je 
učila, da je največ od nas samih 
odvisno, kakšna usoda nas bo 
zadela. Glavno za orfika pa je to, 
da mora v stvar, ki se je loti, tudi 
verjeti: »Od tod tudi umetnost 
pevca Orfeja, ki je s svojo liro 
krotil divje živali.« Umrlemu or-
fiku so dali s seboj talisman z na-
vodilom, kako v podzemlju (Ha-
du) priti do izvira spomina. Orfi-
ki so upali v večno blaženstvo 
potem, ko bodo pili iz izvira spo-
mina, namesto iz Lethe, reke po-
zabljenja. 

V našem romanu nastopa »in-
cognito« tudi absolutist in »prvi 
uradnik države« knez Metter-
nich, toda njegovo bivanje v Ptu-
ju zgodovinsko ni dokazano. 

Mestni očetje ptujski so sklenili 
pozdraviti ga na Turnišču in mu 
predložiti prošnjo za zgradnjo 
železnice proti Pragerskemu. 

Vendar se je ta pozdrav zelo ko-
mično končal, kajti Ptujčani so 
pozdravili namesto kneza — sli-
karja Ferdinanda, ki je (po dogo-
voru) prevzel Metternichovo vlo-
go. V Metternichovi družbi je bil 
tudi turniški gost avstrijski nad-
vojvoda Janez. Slikar si je pri po-
zdravnih ceremonijah dovolil še 
šalo, da je z balkona, v Metter-
nichovo nevoljo, dovolil ptuj-

skim meščanom en dan in eno 
noč svobodo govora. 

V turniški »visoki« družbi je 
bilo govora tudi o slabih gospo-
darskih razmerah v Ptuju, zlasti 
tranzitna trgovina je zadnjih 20 
let nazadovala. Kot nadomestilo 
za vse to je treba v ptujskem 

okraju pospeševati poljedelstvo, 
živinorejo in vinogradništvo. 

Na Turnišču se je pojavil še 
neki princ, nekdanja Amelijina 
ljubezen. Med obema tekmece-
ma, princem in slikarjem, je pri-
šlo celo do dvoboja, ki pa se je 
iztekel brez nezgode. Ameli^a se 
sama umakne in se odpove sli-
karjev! ljubezni. 

Metternichu na čast je ptujski 
magistrat priredil v streliškem 
poslopju plesno zabavo. Bila je 
to stavba, zidana pretežno v ba-
ročnem slogu, stebra pri glavnem 

vhodu pa sta krasili dve vazi iz 
peščenca. 

Pisec pravi, da so bili dobri 
Ptujčani vedno pripravljeni na 
»živio« klice, saj so jih v toku 
zgodovine obiskovali razni člani 
vladarske hiše. Po spominu iz 
Turnišča je tudi sedaj pozdravil 
poveljnik mestne straže napačno 
osebo, zopet slikarja namesto 
kneza. 

Vendar se je razpoloženje na 
veselici še nekam razvilo kljub 
tej nezgodi, le Metternich je bil 
kot na trnih. Na mizo je prišla 
posebna sorta vina »Duc de Je-
rusalem«. Vsi gostje so spoznali 
v vinu nekak »genius loci« (pr-
votno je bilo to rimsko zaščitno 
božanstvo, pozneje pa je to po-
menilo značilnost in bistvo kake-

ga kraja sploh). Na slavnosti pa 
se je zgodilo nekaj posebnega; 
skozi gnečo se je preril neki štu-
dent in glasno zaklicai »svobo-
da«, kar je absolutističnega kne-
za zelo vznemirilo. 

Po proslavi so se gostje razšli, 
tudi slikar je sedel drugi dan v 
poštni voz in se odpeljal iz Ptuja, 
potem ko se je poslovil od vsega, 
kar ga je vezalo na kraj lepih 
spominov . . . 

(Ptujski tednik, 1. marca 1957) 

Turnišče, 19. maja 1987 (posnetek: M. Ozmec) 
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Srečanje slikarjev in likovna razstava 

Organizatorji srečanja slikarjev samorastnikov, ki je bilo 30. 
in 31. maja v srcu Priekije — pri Tomažu pri Ormožu, so izbrali 
srečen trenutek, ko ni deževalo. Ponovno so se odločili za slikarsko 
kolonijo — odvijala se je že četrtič — in sklenili, da bo postala ta 
akcija tradicionalna. Tudi tokrat sta slikarska kolonija in razstava 
del udeležencev vključeni med prireditve oh praznovanju krajevne-
ga praznika. 

Zanimanje za slikarsko kolonijo je med ljubiteljskimi slikarji 
veliko. Toda resnici na ljubo, slikarskih srečanj ni dovolj, čeprav te 
prave male šole slikanja v naravi zelo vzpodbujajo ustvarjalce, ki se 
ob takih srečanjih med seboj spoznajo, preizkušajo svoje sposobno-
sti in izmenjujejo izkušnje. Letošnje srečanje je privabilo k Tomažu 
dvanajst slikarja/; vneto so izbirali motive zlasti v Hranjigovcih, 
Ključarovcih, Lahoncih. na Ranču in seveda pri Tomažu ter zagna-
no ustvarjali pretežno v oljni tehniki in akvarelu, nekateri pa so ob-
delovali motive tudi v pastelu. temperi in risbi. Zbrani so bili: Alojz 
Makoter, Vanja Meglič. Maks Menoni. Bojan Oberčkal, Julij 
Ošlovnik. Vida Rajh, Bohumil Ripak, Franc Simonič, Rozina Šebe-
tič, Irena Tušek, Branko Zupanič in Oto Žnidarič. Tej skupini so se 
priključili tudi učenci iz domače osnovne šole narodnega heroja 
Vinka Megle, in sicer: Franci Čuš, Janez Majcen, Stanko Širk, 
Marjan Skuhala, Marjan Slana in Dušan Vučak. 

Alojz Makoter, ki se je letos 
ponovno udeležil likovnega sre-
čanja, se je usmerjal predvsem 
na krajine, saj je bilo na razpola-
go dovolj slikovitih motivov, ker 
je tukaj ohranjene še precej stare 
Icmečke arhitekture. Motive je iz-
biral spretno in vnašal svoje sli-
karsko razpoloženje z izbranimi 
barvami, odtenki, ki poudar ja jo 
vsebinsko pestrost in se harmo-
nično povezujejo s simboliko. 
Njegovo pozornost je pritegnilo 
tudi poljsko cvetje, zato ga je po-
dal v tihožitju z gostejšo barvi-
tostjo, kar pa ni njegova prava 
izražajna lastnosti. 

Vanja Meglič je bila najmlajša 
udeleženka v tej skupini in se je 
preizkušala na ta način prvič ter 
pokazala dobre rezultate. V 
»Pročelju stare hiše« je poudari-
la s konstrastno barvitostjo gla-
vne značilnosti motiva, ki jih je 
harmonično povezala z močnimi 
zelenimi in rjavimi odtenki. Za-
njo je bila to prva resnejša nalo-
ga, značilna po posebnem nači-
nu obravnavanja motiva in po-
dajanja barvitosti. 

Maks Menoni ima za seboj do-
volj slikarskih izkušenj, zato je 
tudi tokrat dosledno uveljavil 
svojo povezanost s krajino in 
uporabljal značilen način poda-
janja v oljni tehniki. Pri srcu mu 
je prvotna vaška arhitektura, ki 
je še ohranjena na tem terenu v 
svojih osnovnih oblikah in je te-
sno povezana z valovitim tere-
nom prleškega gričevja. Sveža 
barvitost je posledica tesnega av-
torjevega povezovanja z original-
no motiviko, ki jo obravnava 
premišljeno in ji odreja dinami-
čno kompozicijsko zasnovo ter 
svežo barvitost. 

Bojan Oberčkal je tudi udele-
ženec kolonije, ki prihaja večkrat 
v to slikovito okolje, kjer vztraj-
no izbira motive in jih živahno 
posreduje z jasno odrejeno bar-
vitostjo. Posebno pozornost pos-
veča etnografskim motivom, ki 
jih uspešno vpleta v dobro pre-
tehtano kompozicijsko zasnovo 
tudi takrat, ko slika tihožitja in 
uporablja predmete materialne 
kulture iz preteklosti. Tudi tokrat 
je uporabil kot motiv »Domačijo 
v Ključarovcih«, ki jo je spretno 
prilagodil svojemu kompozicij-
skemu in barvnemu konceptu. 
Prav zanimivo je tudi »Tihoži-
tje«, ki je zrelo podano v poseb-
nem tonskem ravnovesju. 

Julij Ošlovnik je kot vedno ob 
takih priložnostih tudi tokrat 
pridno izbiral motive po vaseh 
tomaševskega okoliša. Kot znan 
in spreten akvarelist je posegal 
tudi sedaj po stari arhitekturi, ki 
je še zastopana na tem terenu, in 
oblikoval poljsko cvetje v razko-
šna tihožitja, ki jim je dal pose-
ben barvni izraz. Izstopa »Kraji-
na« v laviranem tušu z močnimi 
kontrasti; ti so poudarjeni tudi v 
akvarelu »Kmetija«, kjer se zele-
ni odnosi rafinirano povezujejo s 
sivino pristne, s slamo krite 
kmečke domačije. 

Vida Rajh ostaja dosledna svo-
jim ustvarjalnim principom, ki si 
jih je pridobila ob vztrajnem 
iskanju lastnega likovnega izra-
za. Tudi tokrat je poudarila širo-
kopoteznost svojih zamisli, ko je 
izbrala in obdelala »Staro klet 

na Runču«, ki jo je prikazala z 
ogljem. Zanimiva pa je tudi čista 
krajina, vedra v svoji zasnovi in 
poetskem izrazu. Vse to je pou-
darila v subtilnih in skladnih od-
nosih na »Cvetočem travniku«, 
ki ga je podala v tehniki tempe-
re. 

Bohumil Ripak se z izredno 
upornostjo posveča slikanju in 
ga vneto dopolnjuje z novimi iz-
kušnjami, ki jih pridobiva v stiku 
s profesionalnimi slikarji in na 
podobnih srečanjih, kot je toma-
ševsko. Preizkuša se tudi na veli-
kih formatih, predvsem pa ga za-
nima svetloba, ki igra posebno 
vlogo na kompozicijah monu-
mentalnih razmerij z elementi 
fantastike. Vse, tudi slikanje cve-
tja, je še v neki preizkusni fazi, 
toda vsa ta prizadevanja že kaže-
jo ob prepričljivi barvitosti nje-
gov pravi izraz, ki se bo, zdi se, 
kmalu ustalil. 

Franc Simonič je prizadeven 
slikar, ki se s svojimi dolgotrajni-
mi izkušnjami vedno znova vra-
ča v naravo in posveča svojo po-
zornost tradicionalni vaški arhi-
tekturi in življenju na podeželju, 
do česar ima prefinjen odnos. 
Ob tem slikarskem srečanju je 
zbrano slikal v značilni barvitosti 
»Domačijo v Lahoncih« in z 
enostavnimi oblikovnimi sredstvi 

tematsko dopolnil »Klečaje na 
Runču«, ki so ga še posebej 
vzpodbudile za prepričljivo liko-
vno uresničitev. 

Rozina Šebetič se kot preizku-
šena slikarka izraža najpogosteje 
v olju in akvarelu. Tokrat je 
obravnavala svoje krajinske mo-
tive v akvarelu nekoliko drugače 
kot sicer, toda uspešno se je 
predstavila tudi z risbo »Staro 
gospodarsko poslopje«. Nežnej-
ši in barvno subtilnejši je postal 
»Klečaje«, delan v značilnem ši-
rokem zamahu, ki zahteva tudi 
skladno kompozicijsko zasnovo 
in zrelo dojemanje motivne celo-
te, kar prihaja tukaj povsem do 
izraza. 

Irena Tušek je tudi znana kot 
krajinarka .in portretistka. V ko-
loniji je usmerila svoje zanima-
nje krajinskim motivom, ki jih je 
bilo toliko na razpolago, d a j e bi-
lo težko izbirati. »Tomaž« je po-
dala v oglju, pri čemer se je ome-
jila na jedro naselja, v olju pa je 
obravnavala »Slovenske gorice«, 
kjer je dosledno poudarila moti-
vno pestrost pokrajine z lokalni-
mi značilnostmi in barvno izrazi-
la svoje občutke, ki so jo navda-
jali v stiku s pristnim okoljem, v 
katerem se je nahajala. 

Branko Zupanič se je povezal 
z naravo že pred leti. Zanimajo 
ga predvsem krajine, kar je pri-
šlo do izraza tudi tukaj, kjer je 
bilo na razpolago dovolj moti-
vov. Vaški ambient je zanj pri-
merna motivna in ustvarjalna 
lastnost, saj v takem okolju živi 
in ga lahko vsakodnevno opazu-
je. Zato tudi prizadevno kompo-
nira svoje slike, ki so svobodno 
in skladno podane ter prepojene 
s harmonično in uspelo barvi-
tostjo. 

Oto Žnidarič se je vključil v 
delo kolonije bolj kot opazova-
lec, kljub temu pa je preizkušal 
tudi svoje risarske sposobnosti, 
ki se utegnejo ob vztrajnem delu 
še razviti. Tokrat sta ga zanimala 
dva objekta, ki ju je prenesel s 
svinčnikom na papir, kar se mu 
je v nekem smislu še kar posreči-
lo. Bolj doživeta je »Kapura«, 
viničarska hiša s kletjo, ki jo je 
odkril na Runču, lotil pa se je tu-
di »Klečaje«, v kateri se nahaja 
preša in klet na istem področju, 
kjer jih je ohranjenih še lepo šte-
vilo. 

Slikarji so v koloniji uspešno 
sklenili svoje delo, ki bo v izboru 
predstavljeno na razstavi. V 
njem so poudarjena opažanja in 
prizadevanja vsakega posamez-
nika na podlagi kompozicijske 
pretehtanosti in barvnih lasnosti, 
s čimer so po svojih sposobno-
stih odkrivali vrednosti motivov 
in vključevali etnografske značil-
nosti okoliških vasi in krajev, 
kjer je bila organizirana koloni-
ja-

Organizacijske zasluge ima tu-
di letos Prosvetno društvo Ivana 
Cankarja. Ker pa najaktivnejši 
člani društva delujejo na toma-
čevski osnovni šoli, je prevzela 
vse praktične dejavnosti šola. 
Tukaj je bilo zbirališče slikarjev, 
tudi prehrana je bila organizira-
na prek šolske kuhinje in ostalo 
osebje šole se je vključilo v po-
trebne dejavnosti. Na šoli je tudi 
edini prostor, kjer se lahko prire-
di razstava slikarskih del udele-
žencev, zato je zasluga šole in 
njenih delavcev v tej akciji toliko 
večja in dragocenejša. Otvoritev 
razstave bo v četrtek, 11. junija, 
ob 10.30; povezana bo z literar-
nim večerom. 

dr. Štefka Cobelj 

Ob dnevu varstva okolja 
Jaz nisem sam svoj svet, temveč 
sem del stvari okoli sebe. 
Narava mi je tuja le v tem, ker nje 
postava me sili v to, da stvar sem 
med stvarmi, kri iz k r v i . . . 

Byron 

S temi verzi, z mislimi iz usta-
ve in prebliski naravoslovcev, z 
glasbeno spremljavo in dožive-
tim pripovedovanjem so učenci 
šestih razredov osnovne šole 
Franca Osojnika pričeli naravo-
slovni dan, posvečen 5. juniju — 
svetovnemu dnevu varstva oko-
lja. Medtem ko se je začela sve-

tovna konferenca mednarodne 
organizacije za varstvo okolja, so 
mladi širom sveta prikazovali 
ekološke probleme in protestirali 
proti grozljivi podobi sedanjosti, 
predvsem pa prihodnosti. 

Učitelji so na šolo povabili 
predstavnika ptujske ekološke 
skupine. Več kot dveurni živahen 
pogovor o onesnaženosti zraka, 
voda in podtalnice v ptujski ob-
čini, diapozitivi grozljivo opusto-
šene mežiške doline in radoved-
nost osnovnošolcev so naredili 
srečanje prijetno in d o p v o r i l i so 
se, da si bodo učenci skupaj z 

mladimi ptujskimi ekologi ogle-
dali tudi praktične primere zani-
krnega obnašanja do okolja pri 
nas. Ze 15. junija si bodo ogleda-
li centralno ptujsko čistilno na-
pravo, ki je spomenik »strokov-
nosti in odgovornosti« v odnosu 
do narave. 

Naravoslovni dan na Osojni-
kovi šoli je bil vzorno pripravljen 
in najbrž bi kazalo, da bi ga pos-
nemale tudi druge osnovne šole. 
Nekaj podobnega so doslej pri-
pravili tudi v Vidmu. 

d. 1. 

Nove knjižne izdaje Slovenske matice 
V 20. številki Tednika je bil končan ponatis 

Slodnjakovega romana Pobojeni obraz, ki ga 
je v minulem letu izdala SM, najstarejše slo-
vensko književno, kulturno in znanstveno dru-
štvo, v spomin na svojega zvestega sodelavca. 
Upamo, da je bil bralcem Tednika všečno in 
zanimivo branje kot priča Slodnjakovega mla-
dostnega leposlovnega ustvarjanja, vsebinsko 
pa, ker je njegovo dogajanje postavljeno v našo 
domačo pokrajino (Maribor—Slovenske gori-
ce—Radgona) in v čas, ki nam je 70 let kasne-
je še posebej blizu (majniška deklaracija, zad-
nje leto prve svetovne vojne, radgonski upor, 
narodnoosvobodilna akcija generala Maistra 
in njegovih borcev). 

Še enkrat se zahvaljujemo Slovenski matici 
za dovoljenje ponatisa Slodnjakovega romana 
in opozarjamo, da je pravkar izšla njena redna 
zbirka za leto 1987, ki prinaša spet tri dela: 

Zatemnitev (roman znanega slovenskega 
pisatelja iz Trsta Borisa Pahorja), Vzdih-Izdih 
(esejistično napisano delo slovenskega glas-
benika in pisca Vinka Globokarja) ter Narod-
no vprašanje in slovenski zgodovinski položaj 
(zbrane članke in eseje zgodovinarja dr. Boga 
Grafenauerja) . 

Izšle so tudi tri knjige zunaj vsakoletne 
redne zbirke (O Heglovem in Marxovem poj-
movanju svobode, o Masaryku in masary-
kovstvu pri Slovencih in prevod pesniške 
zbirke poljskega pesnika nobelovca Czestava 
Mitosza Somrak in svit). 

O dosedanji založniški dejavnosti SM od 

njene ustanovitve dalje pa je Tednik objavil 
obsežen pregled že pred začetkom izhajanja 
ponatisa romana Pohojeni obraz. 

Obenem z redno knjižno zbirko za leto 
1987 je izšla tudi nova številka Glasnika Slo-
venske matice 1986/87 (dvojna, druga še za 
lani in prva za letos), ki prinaša številne pri-
spevke s pestro, zanimivo problematiko, na 
koncu pa še odmeve na knjige SM in društve-
ne novice. List izhaja že enajst let (vsako leto 
po dve številki) in je za člane Matice brezpla-
čen. 

S knjižnim programom SM za letos pa nas 
seznanja prospekt Knjižni razgled 1987. — Za 
dobro, lepo knjigo je vredno nekaj žrtvovati, 
tudi v težkih, hudih časih. 

Slovensko matico so pred 120 leti postavili 
pokonci slovenski izobraženci za svoje lepo-
slovne in znanstvene potrebe. Pobuda je pri-
šla celo iz štajerskega Maribora (takrat še 
Marburga an der Drau). In danes . . . 

Ivo Arhar 

VABIMO VAS, DA POSTANETE ČLAN 
SLOVENSKE MATICE (ustanovljena 1864) 
SLOVENSKA MATICA 
je književno, kulturno in znanstveno društvo, 
ki izdaja leposlovna, znanstvena in poljudno-
znanstvena dela splošnega kulturnega pome-
na. Skrbi zlasti za dela domače ustvarjalnosti 
in jih načrtno pripravlja. 
SLOVENSKA MATICA 
opravlja svojo kulturno dejavnost s posveti 

in predavanji o slovenskih znanstvenih, slov-
stvenih in umetnostnih vprašanjih, njeni so-
delavci pa se v različnih oblikah ukvarjajo z 
živimi vprašanji slovenske preteklosti, sodob-
nosti in prihodnosti. 

ČLAN SLOVENSKE MATICE 
je vsakdo, ki je naročen vsaj na eno od nje-
nih tekočih knjižnih zbirk: Redna zbirka. Fi-
lozofska knjižnica, Memoarska knjižnica. 
Naravoslovna knjižnica. 

ČLAN SLOVENSKE MATICE 
lahko kupuje vse Matičine knjige iz tekočega 
založniškega programa ali iz zaloge po po-
sebnih članskih cenah, ki so bistveno nižje 
od knjigotrških. Brezplačno dobiva GLAS-
NIK SLOVENSKE MATICE, redna obvesti-
la o izhajanju knjig in knjižni prospekt s ka-
talogom. S pomočjo kataloga lahko vsak član 
naroča knjige tudi po pošti. 
SLOVENSKA MATICA 
ima širok krog članov-sodelavcev, ki bogatijo 
njeno delo s svojimi prispevki in so v skladu 
z dolgoletno tradicijo prav tako naročeni na 
njene zbirke. 

SLOVENSKA MATICA, TRG OSVOBODI-
TVE 7, 61001 U U B L J A N A , 
Poštni predal 458 
T E L E F O N I : Tajnik - urednik (061) 
214 200; Uprava (061) 214 227; Naročniški 
oddelek, računovodstvo, prodaja knjig (061) 
214 190. 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
(7) 
Slike, ki jih je Albin Lugarič na-
slovil Interieri ali Veže, se uvrš-
čajo v svojstven ciklus. Prva od 
njih je nastala že leta 1958 in jo 
od naslednjih ločuje dokaj te-
men kolprit. Kasneje, v začetku 
šestdesetih let, je slikar razsvetlil 
barve v tej seriji, sporočilo pa je 
enako na vseh teh podobah. 

Iz vseh Interierov in Vež veje 
občutje osamljenosti. Iz prosto-
ra, katerega slikanje je Lugarič 
študiral že nakej let poprej, je iz-
ginila človeška figura. Ostali pa 
so predmeti, ki poudar ja jo nje-
govo odsotnost: knjiga na mizi, 
fotografija drage osebe, krožnik 
s sadjem, šopek cvetja, slika na 

steni, ki bo vsak čas zdrsnila na 
tla, včasih tudi kolo, stol, omari-
ca. Vse te predmete pravzaprav 
že poznamo, kakšno leto pred 
tem so spremljali upodobitev lju-
di. Nova pa je razporeditev pro-
stora. Iz zaprte sobe ali veže se 
odpira pogled skozi okno ali vra-
ta v osončeno pokrajino. Obču-
tek , osamljenosti in bolečine še 
povečuje to nasprotje med utes-
njenostjo zaprtega prostora in 
širjavo radostne pokrajine, ki se 

odpira očem v obsegu, omeje-
nem z okvirom oken ali vrat. 
Krajina je torej odrešitev ali pa 
tudi samo beg pred človeškimi 
stiskami. 

Poleg vsebinskega sporočila 
pa so Lugaričevi Interieri tudi 
skrbne barvne študije. Gre za 
pretehtana razmerja barvnih plo-

skev, ki se na nekaterih slikah 
razporejajo v pravcati mavrični 
mozaik. Gre pa tudi za dve te-
meljni nasprotji, ki poudarjata 
vsebinsko sporočilo: za odnos 
med ploskovitim prikazovanjem 
in težnjo po prostorskem pogla-
bljanju ter za razliko med osvet-
litvijo v zaprtem prostoru in na 
prostem, kjer je sonce bogato 
osvetlilo pokrajino. 

Marjeta Ciglenečki 

Albin Lugarič: Interier, olje — lesonit, 1961 (85 x 70 cm, sign. 1. sp. 
LA 61). Sliko hrani Umetnostna galerija Maribor (inv. št. 1256). Foto 
Ivan Leskovšek. 

Izšlo je šolsko 
glasilo Utrinki 

Tako domiselno in zanimivo 
oblikovanega šolskega glasila že 
dolgo nismo imeli, bi lahko rekli 
za UTRINKE, ki so jih izdali v 
Osnovni šoli Borisa Kidriča v 
Kidričevem. Uredniški odbor in 
mentorji si za to zaslužijo vso po-
hvalo, seveda pa tudi vodstvo šo-

le, ki je omogočilo tisk na lepem 
belem papirju in glasilo izdalo v 
500 izvodih. 

Z Utrinki, ki so del šolskega 
življenja in dela mladih, njihovih 
želja in hotenj, razmišljanja in li-
kovnega izražanja so hoteli po-
vedati staršem in krajanom, kaj 

so skozi šolsko leto delali, kak-
šne uspehe so dosegli in kako 
gledajo na svojo prihodnost. Vse 
to ponavadi ostaja skrito med 
stenami, čeprav je v šoli veliko 
takih, ki pišejo in rišejo, kujejo 
verze in se kako drugače izraža-
jo. 

Letošnje glasilo UTRINKI 
je tako plod skupnih prizadevanj 
in obenem spomin na zadnje šol-
sko leto tistih, ki so ga ustvarili 
in se to poletje poslavljajo od os-
novne šole. 

mš 

Naslovnica UTRINKOV — glasilo učencev osmih razredov OŠ Borisa 
Kidriča Kidričevo. 
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Pomlad in poletje 

pri Merkurju 
Manekenska skupina Pavline Mavrin iz Maribora je 29. maja 

znova razgibala Lackovo ulico v Ptuju. Pokazala je pomladne in po-
letne modele v črno-beli in safari izvedbi ter oblačila iz jeansa. Lepi 
so bili tudi modeli za poletne večere in svečane priložnosti. Kupite jih 
lahko v vseh Emoninih prodajalnah, izdelali pa so jih v znanih tekstil-
nih tovarnah: Gorenjska oblačila. Beti, Mura, Pik, Kroj, Veletekstil, 
Labod, Novoteks, Novitet, Kors, Vis, Univerzale, Almira, Triglav, 
Pletenina, Elkroj in drugih. 

Gledalcev je bilo tokrat več kot na pre j^ j ih modnih revijah. Do-
daten magnet je bila skupina Čudežna polja, ki je že stalna spremlje-
valka Emoninih prireditev na prostem. 

— Ce se bo tudi vreme uredilo, se bo prav prijetno sprehoditi v 
novih modelih, so menile obiskovalke. Posebej navdušene so bile nad 
letošnjo ponudbo kopalk, torbic in pasov iz Jasmina. 

MG 

Modeli v črno-beli kombinaciji niso iz naftalina — so večno mladi. 
foto: KOSI 

Zatiranje 
krompirjeve plesni 

Krompirjeva plesen ali fitoftora je najbolj nevarno glivično obo-
lenje krompirja, saj se v toplem in vlažnem vremenu zelo naglo širi in 
lahko v kratkem času opustoši ves nasad; v skladišču pa povzroč a 
gnitje gomoljev. 

Bolezen spoznamo po čmorjavih pegah, okoli katerih je na spod-
nji strani vlažnega lista vidna bela prevleka; to so trosonosci s trosov-
niki. Z njimi se bolezen v ugodnih razmerah izredno hitro širi. Opti-
malne temperature za oblikovanje trosovnikov so med 18 in 22° C, 
najugodnejša pa je 100-odstotna relativna zračna vlažnost. Trosovniki 
se ne oblikujejo pri temperaturah nad 26° in ne pri relativni zračni 
vlažnosti pod 91 odstotki, vendar pa ostaja gliva v rastlinskem tkivu 
živa. Zaradi te lastnosti se začne obolenje pojavljati šele tedaj, ko 
rastline sklenejo vrste, saj se takrat vlaga na listih ohrani toliko časa, 
da lahko trosovniki okužijo rastline. 

Krompirjevo plesen prenašamo iz leta v leto z okuženimi gomo-
lji. Ker je infekcijska zmožnost glive izredno velika, saj en okužen go-
molj zadošča za okužbo 25 ha krompirišč, moramo saditi le neokužene 
gomolje. Z dušičnimi gnojili ne gnojimo preobilno, povečamo pa od-
merke kalijevih gnojil, saj to gnojilo povečuje odpornost krompirja. V 
rastni dobi preprečimo škodo, ki jo povzroča krompirjeva plesen, s 
fungicidi. 

Za zatiranje krompirjeve plesni imamo na voljo sistemične (rido-
mil MZ 58, sandofan Z in antracol combi) in protektivne fungicide 
(bakrocid, bakreni dithan, bakreni antracol, dithane M 45, antracol in 
drugi). S sistemičnimi fungicidi škropimo vsaka dva tedna v času in-
tenzivne rasti krompirja. Priporočamo le dvakratno uporabo sistemi-
kov, da se ne bi prezgodaj pojavila odpornost glive proti njim. S pro-
tektivnimi fungicidi škropimo pogosteje, vsak teden oziroma po vsa-
kem dežju, saj dež fungicid spere z rastline. 

Za uspešno zatiranje krompirjeve plesni je poleg rabe učinkovi-
tih fungicidov pomembno še pravilno škropljenje. Krompirjevko mo-
ramo varovati vso rastno dobo — od prvega možnega pojava do zore-
nja, upoštevajoč vremenske pogoje. Priporočamo, da opravite prvo 
škropljenje s protektivnim fungidicom, drugo in tretje s sistemičnim, 
za vsa nadaljnja škropljenja pa ponovno uporabimo protektivne. Na-
tančna navodila o pravilnem varstvu krompirja posreduje protifitof-
toma služba, ki redno objavlja priporočila v dnevnem časopisju in ra-
diu. 

Tri tedne pred izkopom moramo krompirjevko uničiti z desikan-
tom (reglone 3—5 l /ha) , da preprečimo okužbo gomoljev s krompir-
jevo plesnijo in črno listno pegavostjo krompirja. Na hektar porabi-
mo vsaj 800 1 škropilne brozge. 

Z varstvom krompirja pred okužbo s krompirjevo plesnijo zava-
rujemo rastline tudi pred črno listno pegavostjo, večine ostalih obo-
lenj (glivičnih, bakterijskih ali virusnih) pa se znebimo s saditvijo raz-
kuženega semena. 

Olja Jakič, dipl. ing. agr., 
KMETIJSKI INŠTITUT SLOVENIJE 

V petek, 5. junija, popoldne je 
bilo na pokopališču na Polenša-
ku poslednje slovo od FRANCA 
ŽGEČA, uglednega krajana in 
nekoč vsestranskega družbeno-
političnega delavca. Franc Žgeč 
je bil rojen 25. 10. 1899 v Streja-
cih 10, kjer je prebil tudi vse svo-
je življenje in je delal kot meha-
nik samouk. Z ženo Kristino sta 
letos 28. februarja slavila biserno 
poroko in smo o tem obširneje 
poročali v 9. štev. Tednika z dne 
5. marca 1987. 

Posebej j e treba zapisati, da je 
bil Franc Žgeč med najstarejšimi 
člani ZK v ptujski občini. Že 
pred vojno je bil v vrstah napred-
no mislečih ljudi in od leta I9j5 
simpatizer KP. Med NOB je so-
deloval v OF, od leta 1944 je bil 
odbornik OF, po osvoboditvi pa 
tajnik NOO Brezovci. V članstvo 

KP oz. ZK je bil sprejet v letu 
1949 in je ZK ostal zvest vse svo-
je življenje. 

Posebno dejaven je bil v gasil-
stvu, saj je bil med soustanovite-
lji GD Dornava, pozneje pa gla-
vni organizator pri ustanovitvi 
GD Žamenci; predstavnika obeh 
društev sta se od njega na polen-
škem pokopališču tudi poslovila. 
Ganljive besede v slovo so mu iz-
rekli tudi predstavniki KS Polen-
šak in organizacij ZK in ZZB 
NOV. Spoštovanje in hvaležnost 
do zaslužnega pokojnika so kra-
jani Polenšaka in okoliških kra-
jev pokazali tudi s tem, da so ga 
v velikem številu pospremili od 
njegovega doma v Polencih na 
pokopališče Polenšak, kjer so se 
od njega poslednjič poslovili. 

Slava njegovemu spominu! 
FF 

Cirkovčani navdušili 
Nedelišče 

Ob 50-letnici delovanja kultumo-prosvetnega društva Seljačka 
sloga Nedelišče so folklorna skupina, pevke in pevci prosvetnega dru-
štva Cirkovce gostovali v Nedelišču. 

Ob prihodu so se najprej sestali predstavniki krajevne samoupra-
ve in družbenopolitičnih organizacij obeh krajevnih skupnosti. Izme-
njali so izkušnje o delu pri zadovoljevanju potreb krajanov, pogovori-
li pa so se tudi o možnih oblikah sodelovanja. Obe kulturni društvi 
sta pobrateni že pet let in je njuno sodelovanje vzorno, kar potrjuje 
tudi najvišje priznanje bratskih občin — zlata plaketa bratstva in pri-
jateljstva. Poudarili so, da obstajajo možnosti in interes za sodelova-
nje tudi med krajevnima skupnostima, družbenopolitičnimi organiza-
cijami in društvi. 

Cirkovčani so izvedli bogat, kvaliteten in vsebinsko skrbno sesta-
vljen kulturni program plesov in pesmi, zato so jih gledalci prisrčno 
in navdušeno pozdravili. Program so popestrili tudi člani folklorne 
skupine Nedelišče. Sledilo je tovariško srečanje, ki sta ga končala pe-
sem in kolo. 

S tem so zapisali novo stran v knjigi bogatega in ustvarjalnega 
kulturnega poslanstva Cirkovc, ki častno zastopajo ptujsko občino 
zunaj meja SR Slovenije. Za uspešno izvedbo kulturnega programa 
zaslužijo priznanje in zahvalo. Vredno pa je zapisati tudi to, da s svo-
jim kulturnim poslanstvom tkejo pristne prijateljske vezi med obema 
narodoma, kar je še posebnega pomena tako za današnji kot prihod-
nji čas. 

FB 

KUD IVANA CANKARJA 
Pl«ftiv*c 
RADIO VELENJE 
Titovo V*l«nj* 

RAZPISUJETA 
XII. SREČANJE NARODNOZABAVNIH ANSAMBLOV IN MAUH VO-
KALNIH SKUPIN 16. AVGUSTA OB 14. URI NA ORASKI OORI. 

Sodeluje lahko ansambel ali skupina, ki bo za srečanje prijavil tri skladbe, 
od tega mora biti vsaj ena lastna. 
Skladbe bomo nagradili po naslednjih kriterijih — temah: 

— Graika Gora med NOB in danes 
— poljubna skladba — Izvirnost 
— izvedba skladbe (ne glede na temo) 
— nagrada občinstva 

Prireditev bo snemal RADIO VELENJE in jo kasneje tudi predvajal. 
Med 11. srečanjem lani smo med obiskovalci izvedli anketo; ta je pokazala, 
da jih najbolj moti zamujanje s pričetkom prireditve. Zato letos prosimo vse 
nastopajoče, da se zberejo na prireditvenem prostoru na Graški Gori naj-
kasneje uro pred pričetkom prireditve. Če boste prišli pozneje, ne boste 
mogli nastopiti. Prepričani smo, da razumete to našo željo v zadovoljstvo 
obiskovalcev, katerim je to srečanje namenjeno. 
Prijave za XII. SREČANJE pošljite najpozneje do 19. julija 1987 na naslov: 
KUD Ivana Cankarja, Plešivec 15 (Alojz Klančnik — tel. 858-633, ali Dragica 
Oderlap — tel. 855-023) 63320 Titovo Velenje. 
Torej, če radi igrate in pojete, na svidenje na Graški Gori 16. avgusta 1987. 

Jubilej oddaje Iz vasi v vas 
Oddaja Iz vasi v vas slavi letos majhen ju-

bilej — dvajsetletnico. Takrat, pred dvajseti-
mi leti, ko smo predvajali prvo oddajo, si 
nihče od nas niti v sanjah ni predstavljal, da 
bo pridobila tolikšno število poslušalcev. 

Ideja zanjo se mi je utrnila tako rekoč v 
trenutku. 

Bilo je v Halozah. Nekega lepega popol-
dneva sem oprezoval za zanimivimi fotograf-
skimi motivi, ko iz vinograda zaslišim pesem 
Jaz pa v gorico grem. Pesem, ki opeva delo v 
gorici od spomladanskega rezanja, kopanja, 
škropljenja do jesenske bratve, sem takrat pr-
vič slišal. Besedilo, razgibana melodija, način 
štiriglasnega ljudskega petja, vse to je bilo za-
me novost, nepopisno doživetje, ki me je do-
cela prevzelo. Sedel sem na sep in poslušal 
domala ves popoldan, saj so se pesmi vrstile 
druga za drugo. Na tisto, da me je sem pripe-
ljala želja po fotografiranju, sem popolnoma 
pozabil. Spoznal sem, da je pesmi, ki opevajo 
kmetovo življenje, njegovo delo, običaje, ra-
dost in stisko, še več. Bolj ko se je dan umi-
kal večeru, bolj se je v meni utrjevala misel, 
da je te pesmi treba zbrati, zapisati in tako iz-
trgati pozabi. 

In ravno takrat se je v naši deželi začelo 
obdobje kmečke mehanizacije, takrat se je v 
naši deželi začelo obdobje kmečke mehaniza-
cije, ki ima poleg vseh dobrih lastnosti tudi 
eno slabo: ločuje ljudi. En sam stroj lahko 
namreč nadomesti deset in več ljudi, ki se se-
daj še shajajo ob delu — danes pri tem jutri 
spet pri drugem sosedu. Zjutraj, ko se snide-
jo, najprej poklepetajo o tem in onem, o do-
godkih iz sosednje vasi, se hudomušno poša-
lijo na račun zdaj tega zdaj onega, in ko delo 
postane že enolično, utrujajoče, še zapojo. 
Cela vas je ena sama družina, ki jo vežejo 
skupni kmečki interesi, skupno delo, običaji, 
šege, verovanja, razumevanje, ljubezen, pa 
tudi razprtije. 

Vse te vezi pa lahko kaj kmalu prekine »ta 
stroj pošast«. Treba g a j e prehiteti in čimprej 
posneti tiste, ki jim je ljudska pesem še ved-

no vsakdanji spremljevalec, še vedno notra-
nja nuja. Sklenili smo z magnetofonom iti iz 
vasi v vas in pri najstarejših nabirati ljudske 
pesmi. Ob misli, da je to delo treba opraviti 
čimprej, predno najstarejši ležejo k večnemu 
počutku, smo bili čisto obsedeni. Bali smo se, 
da bo z njihovim odhodom nastala vrzel, ki 
je mladi ne bodo mogli zapolniti, saj so v ti-
stem času na veliko odhajali v mesta — v in-
dustrijo. 

Vasi bi naj obiskovali kar po abcednem re-
du, zato smo leta 1967 začeli v Apačah. Z 
magnetofonom, ki je bil bolj igrača kot prava 
profesionalna naprava, se nam posnetek niti 
zvokovno niti vsebinsko ni posrečil. Drugi 
naš obisk je veljal vasi Bukovci. Tu nam je že 
šlo bolje, čeprav smo snemali povsem na sre-
čo ali na slepo. Snemanja na terenu nismo 
pripravili in organizirali vnaprej tako kot da-
nes. V hiši, kjer smo naleteli na očanca ali 
mater — pravo zakladnico ljudskih pesmi — 
smo se pač dlje zadržali. No, in kaže, da smo 
kljub tavanju po vasi vendarle naleteli na 
prave ljudi, saj se nam je oddaja — za takra-
tni čas in skromnejše zahteve — v celoti po-
srečila. 

Oboroženi z velikim veseljem in nenavad-
nim pogumom smo snemanje tretje oddaje 
zastavili v slovensko goriški obcestni vasi 
Biš. Tudi tukaj smo naše delo pričeli povsem 
neorganizirano, tako rekoč tipaje od hiše do 
hiše. Bil je vetroven, a s soncem obsijan spo-
mladanski dan, ki kmečkega človeka neusta-
vljivo vabi k delu na polje ali v vinograd. Vas 
je bila domala opustela, a sem in tja smo ko-
ga le našli in proti večeru se nam je trak na-
polnil za eno oddajo. Tudi tokrat smo bili z 
njo zadovoljni. Sklenili smo, da si jo ohrani-
mo za poznejši čas in da si jo ob priložnosti 
ponovno zavrtimo, ko se nekoliko >preleži<. 

A je od takrat minilo polnih 20 let in med 
tem časom se je veliko tega spremenilo. Za-
hvaljujoč profesionalnim tehničnim napra-

vam se je v tem času spremenila tudi naša 
oddaja. Postala je polnejša, saj smo ljudskim 
pevcem dodali še marsikaj, kar jo vsebinsko 
zaokroža. Poleg pesmi, ki jih — posnete — 
želimo ohraniti, nas danes zanima še življe-
nje našega kmeta v preteklosti, njegove šege, 
navade, običaji, njegov miselni svet. Zanima-
jo nas tudi posamezniki, ki s svojim delom iz-
stopajo iz okolja. 

Ob oddaji spoznavamo, da je bilo življenje 
pred I. svetovno vojno in med obema vojna-
ma izredno trdo. Zaslužka tako rekoč ni bilo, 
družine, zlasti haloške in slovenskogoriške, 
pa številne, preštevilne. Vinogradniški vele-
posestniki so se bogatili na račun viničarjev 
in kočarjev. Medtem ko se prvi mastijo, drugi 
nimajo zase in svoje otroke niti poštenega 
kosa kruha. To so bili časi, ko se je vinograd-
niškemu mogotcu — povečini so bili nemške-
ga rodu — bolj smilil njegov vlečni konj kot 
zgafrani in prestradani viničar. A na drugi 
strani spet spoznamo, da je bilo kljub tego-
bam življenje našega ljudstva kulturno boga-
to, bogatejše, kot si predstavljamo. Danes, ko 
odrivamo vse, kar je v nasportju z razumom, 
smo za mnogokaj prikajšani. Marsikdaj in 
marsikje je to tudi potrebno, toda s tem na-
staja v nas praznina, ki pa je — žal — še ved-
no ne znamo v celoti zapolniti z ustreznim 
nadomestilom. 

Dvajsetletnice oddaje ne kanimo obešati 
na velik zvon in z njo potrkavati kar se da 
močno. Mimo pa tudi ne želimo iti. Slovest-
nost bodi skromna, tiha, tako kot se od nas 
potihoma poslavljajo ljudski običaji, navade, 
verovanja in tudi ljudska pesem. Jubilej smo 
obeležili s ponovitvijo oddaje Iz vasi v vas, ki 
smo jo natanko pred dvajsetimi leti posneli v 
Bišu. Za prebivalce Biša ali Bišance je bila 
oddaja še zlasti zanimiva, saj so v njej slišali 
tudi glasove tistih, ki so že zdavnaj našli svoj 
mir. 

Ivo Ciani 

MLADI MED NAJAKTIVNEJŠIMI 
Žetale, čeprav skorajda srame-

žljivo skrite med haloškim gri-
čevjem, so tačas pravi raj za oči 
in počutje. Sicer velja to za celot-
ne Haloze in še za kakšen odma-
knjen predel dežele na sončni 
strani Alp, kjer ni slišati mestne-
ga vrveža, kjer namesto dima iz 
avtomobilskih izpušnih cevi lah-
ko sedajle globoko vdahneš tisti 
značilni vonj po pokošenem se-
nu. Sicer pa česa takega ni mo-
goče opisati. Vzeti si je treba čas 
in pot pod noge . . . prevoziti ali 
prehoditi je treba vsaj kakšnih 20 
kilometrov. 

Tako sem storil tudi sam sredi 
tedna, ko bi lahko napovedovali 
vreme za uro vnaprej, pa ne bi 
zadeli. In kot nalašč: če se je v 
Ptuju delalo k dežju, vsaj tako 
grozeče sem videl tiste temne 
oblake in v vetru zibajoča se dre-
vesa, potem sem že v Kozmincih 
doživel pravi preobrat. Levo pd 
Donačke gore se je jasnilo, in 
bliže Žetalam sem peljal, lepše in 
topleje je postajalo. V Podpeči, 
kot pravijo zaselku pred Žetala-
mi, sem na desni strani zagledal 
skupino domačinov, ki so v krat-
kih rokavih mirno sušili krmo. 
Prevzet od pomladnega vonja in 
čudovite idilične okolice sem se 
povzpel nekaj korakov navkre-
ber in jih zmotil pri delu. Kmalu 
sem zvedel, da so Butolenovi, in 
torej pravi, ker sem iskal prav 
najmlajšega. Toneta. Ko sem se 
pred tem po telefonu pogovarjal 
s tajnikom KS Žetale Jožetom 
Krivcem, koga od mladincev bi 
lahko sredi tedna v dopoldan-
skem času našel doma, mi je de-

jal, da bo doma zagotovo Tone, 
ker se odpravlja k vojakom. 
Ostali mladinci so v šolah ali na 
delu — v Ptuju, Mariboru ali ce-
lo Celju. 

Potem ko si je obrisal potno 
čelo in odložil vile, sva s pogovo-
rom nadaljevala. O aktivnosti že-
talskih mladincev je povedal: 

»Mislim, da smo kar precej 
delavni in tudi drugače aktivni v 

prostem času. Največ mladih nas 
je v Prosvetnem društvu, kjer je 
zadnje čase zelo uspešna dram-
ska sekcija. Veliko aktivnosti po-
teka v športnem društvu, pa tudi 
pri gasilcih. Poudariti moram, da 

smo v dramski sekciji z Goldoni-
jevo veseloigro Pahljača zadnje 
čase doživeli lep uspeh. Gostova-
li smo v raznih krajih, največji 
uspeh pa smo imeli prav na do-
mačem odru. Vsi smo hvaležni 
režiserki Mariji Krušičevi, ki z 
nami >izgubi< (ali pa ne) veliko 
prostega časa. Sicer pa nam je še 
posebej pozimi kar lepo, saj sku-
paj preživimo dolge in hladne 

ure, tako da nam čas hitreje mi-
ne.« 

V glavnem je kultura in šport 
tudi vsa »zabava« mladih iz Že-
tal. Ob koncu tedna pa vse zaži-
vi, še posebej sedaj spomladi, ko 

se prebudi tudi narava. Sicer pa 
ponavadi ob petkih prirejamo 
mladinske plese. Kot veste, v Že-
talah kina nimamo, le gostišče 
pri Žeraku, kjer se včasih dobi-
mo. 

Trenutno se najbolj veselim 
konca žetalske gledališke sezone 
s piknikom, kjer bo zame tudi 
slovo pred odhodom k vojakom; 
15. junija grem v Požarevac.« 

Kar precej ste aktivni; lahko 
bi rekli, da ste med najaktivnejši-
mi osnovnimi organizacijami v 
občini. 

»Če bi primerjali razmere za 
naše delo in delo mladih v me-
stu, potem bi lahko vsak rekel, 
da smo zares aktivni. Sicer pa, 
saj nas to navsezadnje še drži 
skupaj.« 

Ko se je pred dvema letoma 
zrušil plaz nad Korezovo doma-
čijo, ste bili mladi med prvimi, ki 
ste jim priskočili na pomoč. Ka-
ko je danes pri Korezovih? 

»Mislim, da so kar dobro. Pod 
streho nove hiše so in mladi smo 
imeli dve delovni akciji, na kate-
rih smo jim po svojih močeh vsi 
pomagali. Ce bo treba, jim bomo 
še priskočili na pomoč.« 

Kaj pa drugače: je v Žetalah 
veliko mladih ljudi, ki takole kot 
ti pomagajo na kmetiji? 

»Sedajle pomagam, ker imam 
čas, sicer pa sem tudi sam zapo-
slen v Ptuju. Med mladimi je 
zadnje čase vse večje zanimanje 
za to, da bi ostali na kmetiji. Am-
pak kaj, ko naši prelepi haloški 
griči ne dovoljujejo strojne obde-
lave. Vse je treba opraviti ročno, 
kot tole sušenje krme. Pa gre, le 
veselje je treba imet i . . . « 

M. Ozmec 

Butolenov Tone iz 2etal med suienjem krme 
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M. Lovrenčič ^ 

Škrjanček 
Zleti, škrjanček, 
zleti v modro nebo, 
zapoj mi tam pesem, 
vesela naj bo. 

Zapoj mi še enkrat, 
zapoj mi lepo, 
da fantič te sliši, 
v spomin naj mu bo. 

Če on te bo vprašal, 
kako je z menoj, 
pri njem se ustavi, 
veselo zapoj. 

Zapoj mu še enkrat, 
to pozdrav je od me, 
povej mu, škrjanček 
da boli me srce. 

Zapoj mi, škrjanček, 
še enkrat lepo 
in zleti visoko 
v modro nebo. 

Ta se ustavi, 
tako mu zapoj, 
da še vedno ga ljubim, 
če ga ravno ne smem. 

C. L. 

Kej jemo 
na vesi 
Za froštik žgajnke jemo, 
začinjene močno, 
in mleko zraven pijemo, 
da srce je krepko. 

Ko južna je na vrsti, 
kej se na mizo da? 
Kruh pa liik in sol, 
pa liter vinčeca. 

Za obed pa je žUpa, 
šolata no kromper, 
meso še pride zraven 
in vino pije se, 
ki razveseli srce. 

Večerja pa je lehka, 
da v trebuh te ne tiši, 
zato pogače jemo 
no v postlo hitro gremo. 

Silva Puhar 

Razmišljanje 
Pozabil boš, da obstajam. 
Danes ne bom mislila na to. 

Jutri... 
pojutrišnjem... 
prihodnji teden ... 
Ni pomembno. 

Zdaj še misliš name. 
Danes ne bom mislila na to. 

Včeraj . . . 
opoldne... 
zvečer . . . 
Ne zanima me. 

Čas prihaja iz včeraj, 
odhaja v jutri. 
Vem, da me boš pozabil. 
Zdaj ni primeren čas, 
da bi razmišljala o tem. 

Silva Puhar 

Ukradeno jutro 
Pločevini sem ukradel jutro 
nerojenih. Nad kamnom solz 
skozi prste tvoje 
v noč polzi 

nevidni čar, spleten iz nič. Pod 
pepelom razprostrtih 
rok razgrinja 
pajčolan. Zaspanim pade 

pod noge, razmakne ude 
skozi temo tipajoč, 
pod kupom blata nepoznanim 
se nasmehne. Čar krade uram 

skrivoma pozabljenih 
spoznanj spoznanja. Pod 
bregom dvigajoč usahne * 
ukradeno jutro nerojenih 

v pločevini. 

C. L. 

Sanje 
Sanjal sem o tebi, 
da z mano si, 
sanjal o ljubezni, 
ki mi srce teži. 

Vendar nisem zraven, 
nisem zraven te, 
vse to so le sanje, 
sanje, ki skopne. 

Silva Puhar 

V Času 
nebo poboža stopinje 
krilatega časa je zajezdil 
besneč nas skalovjem 
plane na piano 
Platno so tkali! 
Žrli volkove! 
dvignil je skalo 
krilatega čas v mrežo ujame 
v času pozabljen se skrije 
v izgubljene stopinje 
krilati čas zajezdi 
besneči pozabljajo nanj 

M. Lovrenčič 

Mladi 
danes 
Koliko na svetu 
je mladih ljudi, 
ki jim delo 
nič ne diši! 

Stari za nje delali bi, 
da mladi bili bi 
brez skrbi. 

Če to dolgo 
trajalo bo, 
potem bodo jedli 
krompir, ne meso. 

Vsak mladi 
se hleva boji, 
notri pa krava 
lačna stoji. 

Če mi ta mladi 
zamerili bi, 
to je resnica, 
ta pa boli. 

Vsak večer 
v disko bi šli. 
drugi dan pa 
do poldne spali. 

Silva Puhar 

Nedotaknjene poti 
* 

v kupu peska si pokopal spoznanja. 
Z ukrivljeno palico 
bezaš brenčeče ose. 
Tvoje tišine nihče ne moti. 

Poti ostanejo nedotaknjene. 

NEKDO lovi sončne žarke, 
dlan steza v prazno. 
Na mizi se topi sladoled. 
Legel je v črno temo. 
Ostala je goreča sveča, 

na stropu plešejo sence. 

Poplesavali so v vetru, 
se mešali v vrtincih. 

Vse je bilo spočeto 
v popolni tišini. 

Padel si skozi luknjo starega rešeta, 
pristal na konici časa. 
Konce loviš, 
pleteš mrežo, 
skoznjo neusmiljeno teče čas. 

V rokah držiš tanko nevidno nit, 
izgublja se v prepadih, 
lovi žarke sonca. 

Našel jo boš na nedotaknjenih poteh. 

M. Lovrenčič 

Jablana 
Osamljena na koncu vrta 

jabljana stara je ostala, 
vsa oropana in strta 
bo poslednji zimi kljubovala. 

Ko nekoč so radi jo imeli, 
ko sadje je rodila, 
a zdaj za njo se nihče več ne zmeni. 
Pustili so jo samo, 
da se z vetrom borila bo. 

Pripravljena sekira čaka, 
da v korenine se zarije 
in staro jablano ubije. 
Za drva nazadnje je namenjena, 
da iz nje razsul se bo pepel 
brez korenin in vej. 

M. Lovrenčič 

Zapoj mi 
Zapoj mi pesem veselo, 
o miru zapoj mi nocoj, 
poslušala rada tvoj glas bi, 
zatorej te prosim — zapoj. 

Zapoj mi pesem o sreči, 
zapoj mi o zdravju nocoj. 
Poslušala in zapela bi rada s teboj, 
zato te prosim — zapoj. 

Preženi žalost in solze s sveta, 
preženi grozote gorja 
in rajši veselo zapoj 
o miru in sreči, o zdravju. 

Poslušala in zapela bi rada s teboj 
to pesem nocoj. 

Marjan Kokol 

Naš kraj 
Lepe so naše gorice, 
ki v soncu zlatem kopljejo se. 
Lep je pogled na destrniške griče, 
kjer sladki grozdi nam zore. 

M. Lovrenčič 

Hvala ti 
Hvala ti za tiste dni, 
ki več jih ni, 
in srečna sem, 
da so odšli. 

Silva Puhar 

Ljubezen 
vidim jo v očeh ... 
steklenica je polna 
norci verjamejo vanjo 
neizrečene besede 
reka narašča 
ognjeno telo v duši večera 
vidim jo v smehu ... 
soba je popolna 
kaplja krvi v pepelu 
kraljuje v meni 
čas je času enak 
sveča v noči brli 
med kamni dva kamna 
meljeta sonce 
nastaja kristal 

C. L. 

Zemljo sem 
vzlubil 
Zemljo sem vzliibil, 
bom polje oral, 
čeprav mi ob delu s čela 
znoj bo kapljal. 

Pšeničko bom sejal, 
da kruh bom imel, 
krompirja nasadil, 
da bodem debel. 

S peso debelo 
bom pujse redil, 
iz zlate koruze 
si žgance nardil. 

Še nekaj imel bom 
za solzne oči, 
čebulo, seveda, 
ta gre nam v oči. 

C. L. 

Zakaj, le zakaj 
Zakaj, le zakaj se ljudje ne trpe, 
zakaj, le zakaj si z orožjem groze, 
saj vojna rešila problemov ne bo, 
kvečjemu poglobila jih bo. 

Mar nismo enako ustvarjeni vsi? 
Ni važna beseda ne barva polti, 
po materi zemlji enaki smo si, 
vsak naj na svoji zemlji živi. 

Naj vsakdo, ki zahrbtne načrte ima, 
vsakdo, ki brata ljubiti ne zna, 
preneha brž z zlobo in uči se tako. 
da sebe in druge osrečil bo. 



8 - ZA RAZVEDRILO j i ^ i ^ T ^ TEB^IK 

Dober dan! Vremen kak vremen. Še zdaj se neje prav zrihtalo. Mija 
z Mico no nasploh tisti, ki imamo živino no travnike, še zdaj nesmo sena 
spravili pod streho. Sunčna energije je letos zlo poredka no dragocena. 
Tisto protestno pismo, ki smo ga ovokrot sunčni upravi poslali, neje čista 
nič pomagalo. Vena ga je tajnica v lodici zadržola, nas ne Jemljejo resno 
ali pa so že vsi jkuper na letni dopust odišU. 

Ja, zdaj se bodo letni dopusti začeli, pa hode žmetno kaj zrihtati, saj 
bodo vse sunčne no druge uprave naspul prozne, šeji no delavci bodo na 
plavem Jadrani rdečo kožo imeli no bledi grotali, gdo bodo račune plače-
vali. Tudi Jaz sen se v nedeljo na tomboli v Gerečji vesi sunča no poleg 
tak Švica v pričakovanji enega izmed glovnih dobitkov. Pa neje bilo sreče. 
Nič nesen doba. So pač meli drugi srečo. Jaz pa bon moga še dele naprej 
mojo storo kosilnico za rogle cotati no že odpisani traktor poprovlati. 

To ovokrot sen si na Ptuji malo boj podrobno ogledna, kak lepo naš 
ptujski grod obnovljajo. Lepo Je to, ke skrbimo za store zgradbe, še po-
sebno za toto vejko hišo, brez katere pač Ptuj na bi meja svojega klobu-
ka. Samo, vete, naš sosid Juža drgačik misli. Un provi, da se nam zavolo 
obnavljanja gradov drgoč fevdalni cajti bližajo no bomo namesto pred-
sednikov, sekretarov no drugih funkcionarov drgoč graščake meli. Seve-
da Jih bomo volili po delegatskih načelih no pravilih. Jih menjovali vsokih 
nekaj let, da se ne bi preveč zredili no si stolčekov na riti pribili. 

Cujete, Udje! Cene še fort naprej rosejo, boj hitro kak gobe v šumah. 
Tudi z gib rjami nega letos provega kšefta, na tržnici pa so tak droge, 
kak da bi zlote bile. Jaz od vseh gob najboj cenim lisičke. (Saj vete, tiste, 
ki po dveh nogah hodijo.) Tudi mušnice so prijazne no lepe, samo Jesti Jih 
ne smeš, ker bi v nasprotnem primeri šli dobesedno po gobe ali pa rakom 
fučkat, kak pač tumi provimo. 

Vaš gibojek LUJZ 
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Končali v rokometu in nogometu 
v drugih republiških rokometnih ligah je 

jjilo minuli konec tedna na sporedu zadnje 
j,olo. Člani Drave so že v petek gostovali v 
(;elju in z domačo ekipo Aero-Celje izgubili 
J 24:28. Tekma je bila na zunanjem igrišču, 
pilado domačo ekipo pa so okrepili nekateri 
igralci, ki nastopajo v drugi zvezni ligi, kot so 
Seško, Jeršič in Bamfro. Ptujčani so se držali 
^elo dobro in zlasti v drugem delu bili doma-
činom enakovredni. Zadetke so dosegli: Ke-
lenc 7, Grgič 5, Vukašinovič, Debeljak, Ter-
buc in Hrupič po 3 ter Peklar enega. Ptujčani 
50 v vzhodni skupini druge republiške lige 

osvojili predzadnje mesto. Z vrnitvijo nekate-
rih igralcev iz JLA in okrepitvami bodo v na-
slednji sezoni gotovo posegli po boljših me-
stih. 

Članice Drave so se v soboto v Ptuju po-
merile z Lisco iz Sevnice in jo premagale s 
27:21. Tako so spomladanski del končale s 
samimi zmagami, kar pa verjetno ne bo do-
volj za prvo mesto. Ne glede na to se je ekipa 
dogovorila, da v enaki postavi poskuša na-
predovanje v prvo republiško ligo doseči v 
naslednji sezoni. Zadetke so dosegle: Koro-

šak 8, Fridl 8, Hentak 6, Vtič in Lašič po 2 ter 
Premužič enega. 

Nogometaši Aluminija so spomladanski 
del sezone v vzhodni območni ligi končali z 
remijem. V nedeljo popoldan so namreč v 
Kidričevem igrali 1:1 s Šmartnim, zadetek pa 
je dosegel Glažar iz enajstmetrovke. Alumi-
nij je osvojil predzadnje mesto, o njegovem 
obstanku v tej ligi pa bo odločal razplet v slo-
venski nogometni ligi, ki trenutno ni ugoden, 
saj se v to ligo lahko vrneta oba mariborska 
kluba. Železničar in Kovinar. 

I. k. 

Boks v dvorani 
Center 

V prejšnji številki smo zapisa-
li, da bo v soboto, 13. junija, v 
športni dvorani Center v Ptuju 
tradicionalno tekmovanje v bok-
su za Zlato rokavico Slovenije. 

Pred zaključkom redakcije smo 
še izvedeli, da bodo gledalci vi-
deli 12 borb, predvsem v nekoli-
ko težjih kategorijah, in da se bo 
Albin Mere pomeril z reprezen-
tantom Rubljem iz Zagreba, nas-
protnik Novaka pa še ni znan. 
Prireditev se bo pričela ob 19. 
uri. 

I. k. 

Marija in Hedvika 
najboljši v skoku 

v daljavo 
Na atletskem pokalu v Kranju 

so ptujski atleti dosegli nekaj do-
brih uvrstitev. Mirko Vindiš je 
zmagal v teku na 10 km, v teku 
na 5 km je bil drugi (zmagal je 
Osvald iz Maribora), Kristjan 
Kovač pa v skoku v višino s 195 
cm šesti. Najuspešnejši ptujski 
predstavnici sta bili Marija Še-
šerko in Hedvika Korošak, ki sta 
v skoku v daljavo zasedli prvo 
oziroma drugo mesto in pripo-
mogli, da so Ptujčanke ekipno 
zasedle šesto mesto. Fantje so bi-
li deveti. d. I. 

Uspehi ptujskih letalcev 
Kar navadili smo se že na po-

membne uspehe ptujskih letal-
cev. Tradicijo uspehov, ki so 
plod resnega, doslednega in di-
scipliniranega dela, so potrdili 
tudi na 23. republiškem aeroral-
lyu od 5. do 7. junija v Ajdovšči-
ni. 

Med 28 ekipami je 1. mesto si-
cer osvojil Celjan Leon Bauer, 
zato pa sta Ptujčana Tomo Ver-
bančič in Janez Krajnčič osvojila 
2. mesto, 3. pa Danilo Hojnik in 
Kostja Kolarič,. Milan Kralj je 
brez navigatorja osvojil 7. mesto, 
Leopold Ambrožič in Robert Te-
tičkovič 15. in Janez Petrovič, tu-
di brez navigatorja, 18. mesto. 

Tekmovanje je bilo kvalifika-
cijsko za pridobitev pravice so-
delovanja na jugoslovanskem ae-
rorallyju, ki se bo letos konec ju-
nija zaključil v Murski Soboti. 
Pogoj so izpolnili kar trije piloti. 

V treh tekmovalnih dneh so 
prevozili tri različne etape s tre-
mi disciplinami in sicer naviga-

cijske naloge, natančnost letenja 
z merjenjem časa in natančnost 
pristajanja. Naloge so bile obse-
žne, zato je bilo zlasti težko za ti-

ste pilote, ki niso imeli sopilota 
— navigatorja. 

Tekst in foto: 
Lojze C A J N K O 

Od leve: Kralj, Krajnčič, Verbančič, Petrovič, Kolarič, Hojnik, Ambro-
žič in Tetičkovič. 

OKROG PTUJSKEGA GRADU 
Na nedeljsko dirko okoli ptujskega gradu je pri-

šlo okrog 50 tekmovalcev in tekmovalk. Člani 
ptujskega kolesarskega kluba so prireditev vzorno 
pripravili in vse kaže, da bo ta prireditev postala 
tradicionalna in da bo privabljala vedno več novih 
obiskovalcev. Rezultati nedeljske tekme: Med žen-
skami je bila najuspešnejša lika Rečnik iz Smučar-
skega kluba Pohorje, med mlajšimi pionirji Robi 
Ferčak iz Beltincev, med starejšimi pa Ptujčan 
Zlatko Čajič. Med mlajšimi mladinci je zmagal Ju-

rij Lovše iz Branika, med starejšimi pa Bojan Moj-
zer, prav tako iz Branika. Tekmovali so tudi re-
kreativci. Med njimi je v prvi skupini zmagal Ptuj-
čan Stanko Pernat, v drugi pa Ljubo Car iz Mari-
borske livarne. Največ skupin pa so sestavili re-
kreativci. V posameznih skupinah so zmagali: 
Ivan Kastelic iz Jame, Ivan Ertl iz SK Pohorje, 
Sergej Pavličev iz Ptuja, Silvo Kocbek iz Elektro-
tehne in Bogdan Rečnik iz Večera. 

d. L 

Še mednarodni uspeh 
Judoisti ptujske Drave so k svojim številnim odličnim uvrstitvam 

dodali še mednarodni uspeh. Prejšnjo soboto so se v Miinchnu pome-
rili z dvema nemškima kluboma in Železničarjem iz Maribora. Obe 
nemški ekipi — PSV iz Miinchna in Hochtaunus iz Usingena — so 
Ptujčani premagali, izenačeno pa so se borili z Železničarjem. 

Zmaga na tem turnirju je velik uspeh, saj so Ptujčani pokazali ze-
lo kakovosten judo. Zaenkrat so v klubu končali intenzivno tekmoval-
no obdobje. Jeseni pa bodo startali na prva tri mesta v republiški ligi. 

d. I. 

Mladi ribiči ob 
dnevu mladosti 

v počastitev dneva mladosti so se z dvema prireditvama vključili 
tudi mladi člani Ribiške družine Ptuj. Tako so v petek, 22. maja, orga-
nizirali akcijo čiščenja okolja ob ribniku v Orešju. Kljub številnim va-
bilom in obveščanju prek radia se je akciji odzvalo le 5 mladih ribi-
čev. Vse popoldne so čistili grmovje ob ribniku in ga tako pripravili 
za nedeljsko tekmovanje. 

V nedeljo, 24. maja, je bilo vreme nekoliko boljše; vsaj deževalo 
ni več, zato je bila udeležba na tradicionalnem pionirskem in mladin-
skem tekmovanju v lovu rib s plovcem nekoliko boljša, še vedno pa 
precej manjša, kot smo navajeni. V razmeroma bogatem ribniku je to-
krat namakalo trnke 22 mladih tekmovalcev, rezultati pa so: 

— pionirji : 1. mesto Črt Munda, 2. Vesna Čihal (lanska zmago-
valka) in 3. Boštjan Polajžer. 

— mladinci: 1. Matjaž Mesarič, 2. Robi Trbuc in 3. Andrej Hen-
gelman. 

Med šolami sta obe prvi mesti dosegli ekipi OŠ Olge Meglič, tre-
tje mesto pa OŠ Gorišnica. .OM 

STREUANJE 

Gorazd Maloič — 
občinski prvak 

Minulo nedeljo je bilo na strelišču v Kidričevem letošnje občin-
sko prvenstvo v streljanju z vojaško puško; streljali so v ležečem polo-
žaju, brez naslona, na razdaljo 100 metrov. 

Rezultati ekip: Kidričevo (479 krogov), Turnišče I (460), Turniš-
če II (379), Gradnje (324), Vitomarci (318), Videm (278), Opekar 
(206), MIP 070) . Ostale ekipe so bile nepopolne. 

Najboljši posamezniki: Gorazd Maloič (Kidričevo) — 167 kro-
gov, Stanko Pulko (Turnišče) - 162, Izidor Pulko (Turnišče) — 159, 
Albert Frčeč (Kidričevo) — 157, Jurij Lamot (Kidričevo) — 155 kro-
gov. 

Streljalo je 30 strelcev. Dobri rezultati niso bili doseženi in tudi 
ne pričakovani, ker ni bilo vaj. 

Normo za nastop na prvenstvu Slovenije, ki bo v Novi Gorici, je 
dosegel samo prvak. ^ 

A/a veliki nočni turnir v malem nogometu, ki 
bo 12. in 13. junija 1987ob 18. urina igrišču v 
Stojncih — vas vabi TIMMAS — BIFE GO-
LOB. Čakajo vas lepe nagrade. 

Gerečja vas v kvalifikacijah 

Moštvo Gerečje vasi. Druga vrsta 
od leve: Š. Lukas (trener), Toma-
nič (predsednik UO), Kodrič, 
Drevenšek, Nahberger, R. Lukas, 
Radolič, Rozman, Svenšek (pred-
sednik NK). Prva vrsta od leve: 
Vogrinec (član UO), Kajserzber-
ger, D. Steiner, V. Steiner, Leš-
nik, Hertiš, Emeršič, Sagadin 
(član UO). Manjkajo: Kiselak, 
Turnšek, Intihar, I. Lešnik, Or-
nik. Majcen (igralci) in Paveo 
(član UO). 

Prvak M N Z Ptuj, ekipa Gereč-
je vasi, bo sodeloval v kvalifika-
cijah za vstop v vzhodno obmo-
čno republiško ligo, ob njem pa 
še prvaki Maribora, Koroške, 
Pomurja in Celja. Gerečja vas bo 
prvo tekmo igrala na svojem 
igrišču in sicer se bo v nedeljo, 
14. junija, ob 17. uri pomerila z 
Beltinko iz Beltinec. 

kino ptuj 
četrtek, 11., in petek, 12. juni-

ja : UMOR S TRIKOM, ameriški 
barvni film. Nočni kino od četrt-
ka, 11. do sobote, 13. junija: ČR-
NA AFRODITA, nemški barvni 
film, ob 22. uri. Sobota, 13., in 
nedelja, 14. juni ja: VRNITEV 
GODZILE, japonski barvni film. 
Torek, 16., in sreda, 17. juni ja: 
RAZVNETI DUHOVI, italijan-
ska barvna komedija. Četrtek, 
18. juni ja: DIRKA ZA ŽIVLJE-
NJE, ameriški barvni film. Pred-
stave ob 18. in 20. uri. 

DEŽURSTVO PREHRAMBNIH 
TRGOVIN: 
Sobota, 13. junija: KEKEC IN 
CMD 
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Sibinka Jelič Nadežda Miloradovič Dragoslav Jelič Ružica Cvetkovic 

Sanja Bogdanovič 

}}Vlak ni edina manifestacija 
Sibinka Jelič iz Kragujevca: 
»Bili smo pri Vrtičevih in Sko-

kovih, imeli smo se odlično in re-
či moram, da je prehitro minilo. 
Obiskujemo se tudi sicer, ne pri-
hajamo samo z Vlakom bratstva 
in enotnosti. Tudi mladi se obi-
skujemo. Starejši smo v služba! 
in nimamo toliko časa, ko bomo 
upokojeni, bomo več časa preži-
veli skupaj. 

Mislim, da je vlak prava mani-
festacija bratstva in da bi mor? 
voziti vsako leto!« 

Nadežda Miloradovič iz Kragu-
jevca: 

»Jaz sem druga generacija te-
ga Vlaka in z resničnimi bratski-
mi čustvi nadaljujemo tradicijo 
naših staršev. Prizadevamo si, da 
bi tako čutili tudi naši otroci in 
nadaljevali z bratskimi vezmi. 

bratstva!« 
2elimo si. da bi bili vedno složni 
in da bi vedno živeli v miru. Naj 
se nikoli več ne ponovi naše 
1941.leto!« 

Dragoslav Jelič iz Kragujevca: 
»Le to bi rad povedal vašim 

bralcem: nikar vezati bratstva in 
enotnosti, naše najsvetlejše skup-
ne stvarL samo na eno manife-
stacijo. Ce mladim generacijam 
ta manifestacija ni všeč, če si že-
lijo drugačno obliko povezova-
nja med narodi in narodnostmi 
Jugoslavije, naj jo izberejo sami. 
Zaenkrat nam takšna manifesta-
cija ustreza!« 

Ružica Cvetkovič iz Kraljeva: 
»Z Vrtičevimi otroci smo sku-

paj odraščali in srečni smo, ker 

smo spet skupaj. Še vedno smo 
dobri prijatelji, tukaj nam je bilo 
zelo prijetno. Sicer pa si redno 
telefoniramo in pišemo, vemo, 
kako je pri naših dragih prijate-
ljih in oni vedo, kako je pri nas. 

Naše vezi prenašamo na mlajšo 
generacijo, tako da bodo po naši 
smrti nadaljevali s srečanji.« 

Sanja Bogdanovič iz Arandje-
lovca: 

»Prvič sem v Sloveniji in po-
čutim se enkratno. Navdušena 
sem, saj so nas čudovito sprejeli 
in žal mi je, ker že odhajamo. 
Spoznala sem dosti prijateljev, 
prvič sem potovala z Vlakom, 
ker sem napisala najboljši spis o 
tej manifestaciji. Temo dobro-
poznam, saj o tem pri nas dosti 
govorimo in pišemo. Želim si, da 

bi naše vezi s Slovenci še poglo-
bili in da bi z Vlakom nadaljeva-
li.« 

Tekst: N. Dobljekar 
Slike: M. Ozmec 

Deset let mercedesovega 
servisa v Ptuju 

Obrtnik Zvonko Dominko, Ob Studenčnici 4 v Ptuju, je četrtega 
junija odprl novo delavnico in hkrati slavil desetletnico. Dominko je 
edini zasebni pooblaščeni Mercedesov serviser v Sloveniji. Pred tem 
je enajst let delal v Mercedesovi tovarni v Stuttgartu. 

Ob desetletnici so mu čestitali predstavniki Obrtnega združenja 
Ptuj in mu izročili priznanja ter spominsko darilo. Oglasili pa so se 
tudi predstavniki Avtocommerca iz Ljubljane, kjer Dominko kupuje 
rezervne dele. Spremljali so jih najvišji predstavniki Daimler-Benza 
za ves svet, vodje tehničnih služb Skandinavije, Islandije, Moskve in 
Italije, zastopnik za Jugoslavijo in vodja servisnih služb za Evropo ter 
direktor tehničnih služb za Mercedesova vozila. Pred tem so bili na 
dvodnevnem strokovnem seminarju v Kranjski gori, po ogledu Avto-
commerca pa so prišli tudi v Ptuj. 

Dominku so prinesli tudi specialno orodje za ravnanje karoserij 
osebnih vozil in napravo za optično merjenje podvozja. Delavnica je 
sodobno opremljena, za stranke oziroma njihova vozila pa skrbi osem 
delavcev. Žanimivo je, da ptujski Mercedesov servis poznajo po vsej 
Jugoslaviji. Največja reklama zanj je dobro delo in spoštljiv odnos do 
strank. Da je temu tako, skrbijo tudi Mercedesovi kontrolorji in redna 
izmenjava izkušenj. Dominkova delavnica je ena izmed redkih, kjer 
načrtno usposabljajo pripravnike, doslej je pri njem pripravništvo 
sklenilo sedem učencev. 

Največja želja? Boljše sodelovanje s srednješolskim centrom. 
Kader, ki prihaja iz šol, je nekakovosten. Servisiranje v taki delavnici 
pa zahteva visokokakovosten kader in zmožnost pogovarjanja s stran-
kami. Šola jim sicer da mnogo, prakse pa je premalo. 

MG 

Junuz in Dragan 
v Titovih mestih 

Četrtega julija 1985. leta je 
skupina petnajstih planincev pla-
ninskega društva DO Centro-
trans iz Sarajeva odšla na pot 
spominov: »Stazama revolucije 
— Potvrde ljubavi i zavjet TI-
TU«. Na Igmanu so potrdili 
smer: Sarajevo, Titograd, Titov 
Veles, Titova Mitrovica, Titovo 
Užice, Titov Vrbas, Titovo Vele-
nje, Titova Korenica in Titov Dr-
var. V HIŠI CVETJA so se leta 
1981 zaobljubili, da bodo obiska-
li vse kraje s Titovim imenom in 
tako simbolizirali ljubezen do Ti-
ta, samoupravne Jugoslavije ter 
bratstva in enotnosti, najvišje 
vrednote narodnoosvobodilne 
borbe. 

Na poti v Titovo Velenje sta se 
JUNUZ ZUBČEVIČ in DRA-
GAN KOS, edina, ki še vztraja-
ta, 9. junija ustavila v Ptuju. Po-
zdravila sta ju podpredsednik 
PD Ptuj Tone Purg in predstav-
nik Občinskega sveta ZSS Ptuj 
Robert Muhič. 

Junuz in Dragan sta povedala, 
da bosta izpolnila igmansko 
obljubo in v celoti prehodila pot 
spominov, ki je edinstvena zao-
bljuba Titu. Ob prihodu v Titovo 
Velenje bosta imela za seboj že 
5200 km, obiskala pa bosta še 
Titovo Korenico in Titov Drvar. 
Na pot sta odšla s popotnico sa-
rajevskega Novega grada, s fi-

nančno in moralno podporo 
Centrotransa; pomagajo pa jima 
tudi v vseh mestih, kjer se ustavi-
ta. 

Vtise dnevno zapisujeta v 
dnevnik, prepričana sta, da jih 
bosta po sklenjeni poti strnila v 
monografijo. Obiske Titovih 
mest vežeta na pomembne do-
godke iz NOB in druge pomnike 
naše revolucije. Centrotransovi 
planinci so tudi prvi, ki so ob če-
trti obletnici obiskali Klinični 
center. 

Srečno JUNUZ in DRAGAN! 
MG 

Na poti JU spremlja Titova slika 
foto: M. Ozmec 

Nova dvorana — ponos Pobrežanov 
Od nedelje, 31. maja, do nedelje, 7. junija, so potekale prireditve 

ob devetem prazniku krajevne skupnosti Videm pri Ptuju. Organiziral 
jih je terenski odbor SZDL Pobrežje, in to zelo uspešno. Pripravili so 
več športnih in kulturnih prireditev, srečanje mladih in najstarejših 
krajanov, sklenili pa so praznovanje s svečano sejo skupščine in druž-
benopolitičnih organizacij. Na njej so podelili bronasta priznanja 
Osvobodilne fronte Stanku Ropiču, Jožetu Šmigocu, Vinku Hvalcu in 
Martinu Kokolu ter priznanje krajevne konference SZDL in krajevne 
skupnosti Bernardi Galun. 

Na prireditvah je prvo večjo preizkušnjo uspešno prestala nova, 
sicer še nedokončana, a zelo lepa pobreška dvorana. jš 

Izhodišče vrednosti za izvajanje usmeritev 
družbenega dogovora in ocena rasti sredstev 

za osebne dohodke v gospodarstvu občine Ptuj 
v prvem polletju 1987. leta 

Odbor za spremljanje in izvajanje Družbe-
nega dogovora o skupnih osnovah in merilih 
za samoupravno urejanje odnosov pri prido-
bivanju in delitvi dohodka v SR Sloveniji 
(Uradni list SRS, štev. 20) v občini Ptuj je na 
osnovi analize doseženih in pričakovanih go-
spodarskih gibanj v 1987. letu ocenil, da bo-
do poprečno razporejena sredstva za osebne 
dohodke na delavca za prvo polletje 1987. le-
ta v organizacijah združenega dela gospodar-
stva občine (BODg) 1.560.000 din, poprečno 
razporejena sredstva za skupno porabo na 
delavca v organizacijah združenega dela go-
spodarstva občine (SPg) pa 120.000 din. 

Odbor je prav tako ocenil, da se bodo raz-
porejena sredstva za bruto osebne dohodke v 
organizacijah združenega dela. v gospodar-
stvu občine Ptuj v prvem polletju 1987. leta 

glede na povprečje 1986. leta povečala za 
70 %. Ta odstotek bodo ob izpolnjevanju de-
lovnega programa po količini in kakovosti, v 
okviru doseženega dohodka, pri oblikovanju 
sredstev za osebne dohodke upoštevali v de-
lovnih skupnostih samoupravnih interesnih 
skupnosti in drugih samoupravnih organiza-
cijah in skupnostih, v delovnih skupnostih 
organov družbenopolitičnih skupnosti, dr-
žavnih organov, organov družbene skupno-
sti, v delovnih skupnostih družbenopolitičnih 
organizacij, društev in službe družbenega 
knjigovodstva, ob upoštevnaju določil točke 
1,5. letnih usmeritev in A.8. metodologije. 

Hkrati je odbor udeležencev družbenega 
dogovora ocenil, da se bodo razporejena 
sredstva za bruto osebne dohodke v organi-
zacijah združenega dela v gospodarstvu obči-

ne v prvem polletju letos glede na december 
1986 povečala za 11 %. Ta odstotek bodo pri 
oblikovanju sredstev za osebne dohodke, v 
okviru doseženega dohodka, upoštevale or-
ganizacije združenega dela s področja druž-
benih dejavnosti, ob pogoju da so izpolnili s 
programom predvidena dela po obsegu in 
kakovosti dela, ob upoštevanju določil točke 
1.3. letnih usmeritev ter A.6. metodologije za 
izvajanje usmeritev družberega dogovora. 
Delavci v delovnih skupnostui bančnih orga-
nizacij, samoupravnih interesnih skupnosti, 
organizacij premoženjskega in osebnega za-i 
varovanja upoštevajo usmeritve družbenega 
dogovora šele z iztekom veljavnosti inter-
ventnega zakona (Uradni list SFRJ, št. 
12/87). Predsednica odbora: 

Lizika VI DO VIČ, dipl. oec. 

Vlaka ne bo 
ustavil nihče! 

Ptujčani smo od 5. do 8. junija gostili 78 udeležencev Vlaka brat- t 
stva in enotnosti iz 11 srbskih občin. V petek popoldne je goste po-
zdravil predsednik O K SZDL Ptuj Anton Zoreč, učenci osnovne šole 
Franca Osojnika, otroci ptujskega vrtca in člani pihalnega orkestra iz 
Podlehnika pa so izvedli lep kulturni program. V imenu gostov se je < 
za dobrodošlico zahvalil predsednik O K SZDL Arandjelovac Ljubo-
mir Petrovič. 

V soboto so si gostje skupaj z gostitelji ogledali muzejske zbirke, 
obiskali Perutnino, spominsko sobo narodnega heroja Jožeta Lacka, 
razstavo likovnih del Lojzeta Kirbiša in se popoldne zbrali na družab-
nem srečanju v Markovcih. Tam so jim pripravili prisrčen program, v 
katerem so nastopili člani pionirske folklorne skupine in kurenti, an-
sambel Pomlad pa je poskrbel za ples in zabavo. V tamakajšnji osno-
vni šoli so gostom postregli z odličnim kosilom, skupno srečanje pa 
izkoristili še za predstavitev krajevne skupnosti in šolskega kolektiva. 

Nedeljo so gostje preživeli s svojimi gostitelji, uradna delegacija 
Arandjelovca, ki so jo sestavljali poleg predsednika OK SZDL Ljubo-
mira Petroviča še Radomir Radosavljevič, sekretar OK SZDL, Rado-
jica Blagojevič, predsednik OO ZZB NOV in Snežana Markovič, no-
vinarka radija Sumadija, pa je imela svoj program. Predstavniki ptuj-
ske občinske skupščine in družbenopolitičnih organizacij so jim raz-
kazali ptujsko občino s ptičje perspektive, zatem so obiskali Ptujske 
Toplice in se seznanili z delovnimi načrti Emone Kmetijskega kombi-
nata, nakar so obiskali še kmečki turizem na Vinšaku. 

Zadnji dan obiska v Ptuju so gostje iz Srbije izkoristili za ogled 
znamenitih vinskih kleti, potem pa jim je predsednik skupščine obči-
ne Ptuj Gorazd Žmavc priredil sprejem. Od gostov so se v imenu vseh 
ptujskih občanov poslovili člani folklorne skupine osnovne šole Fran-
ca Osojnika. 

Udeleženci Vlaka bratstva in enotnosti so ob odhodu dejali, da 
vlaka ne bo ustavil nihče, saj to ni politična manifestacija, čeprav jo 
politiki poskušajo izkoristiti v svoje namene. To je tudi razumljivo, 
ker vlak krepi bratstvo in enotnost med narodi in narodnostmi Jugo-
slavije na temelju prestanega gorja in v želji, da se to gorje ne bi niko-
li ponovilo. Slovo je bilo žalostno, vendar polno obljub: kmalu nasvi-
denje v Srbiji! 

N. Dobljekar 

Slovo je bilo težko, a saj se kmalu vidimo v Srbiji! 
Foto M. Ozmec 

Rodile so: 
Anica Duh, Ljubstava 40 — 

dečka; Karmen Vidovič, Tomši-
čeva 4 — Polono; Marjeta Emer-
šič, Arbajterjeva 5 — Mojco; An-
gela Habjanič, Lancova vas 39 
— dečka; Vera Gašparič, Savci 
68 — deklico; Irena Brezar, Par 
nonska 5 — Tadejo in Jureta; 
Milena Vrečar, Drstelja 48 — de-
klico; Majda Kidrič, Grdina 25 
— deklico; Milojka Ojnik, Go-
milškova 6 — dečka; Jelka Pe-
tek, Ul. Jožefe Lacko 12 — Da-
ria; Regina Lorber, Stopno 10, 
Makole — Aleša; Vlasta Nah-
berger, Skorba 51 — dečka; Jo-
vanka Rosič, Ul. Stanka Bračiča 
8 — dečka; Majda Dogša, Obrež 
102 — Denisa; Sabina Koželj, 
Juršinci 3 /b — Denisa; Dragica 
Viher, Kvedrova 4 — deklico; 
Zlatka Zelenik, Žabjak 12/a — 
deklico; Brigita Brec, Grdina 
129 - deklico;. 

Poroke: 
Drago Žnidarko, Lešje 3, in 

Branka Planine, Majšperk 65; 
Miran Vajda, Bulcovci I07/a, in 
Anica Job, Bukovci 107/a; Tadej 
Strojnik, Jurančičeva 10, in Irena 
Šurca, Vrhnika, Ob Potoku 25; 
Milan Golob, Kicar 61, in Jožica 
Vučkovič, Kicar 50; Franc Lon-
čarič. Slov. Bistrica, Cesta bratov 
Kanclerjev 20, in Marica Zafoš-
nik, Zg. Jablane 25; Damir Vido-
vič, Veliki Lovrečan, Ive Andriča 
22, in Slavica Ivančič, Repišče 
15; Martin Kolbl, Ziherlova pl. 
11, in Marija Sovec, Moravci 12; 
Jožef Mahorič, Grajenščak 37, in 
Stanislava Zupanič, Markovci 
28/a; Ljubo Gaiser, Volkmerje-
va 5, in Cvetka Bedrač, Zg. Haj-
dina 9 / a ; Miran Sevšek, Mari-
bor, Pupinova 6, in Nada Gregu-
rec, Ciril-Metodov dr. 7;. 

Umrli so: 
Franc Valenko, Stojnci 51, roj. 

1930, umrl 27. maja 1987; Boris 
Djuran, Vinski Vrh II , roj. 1973, 
umrl 28. maja 1987; Anton Cvel-

ban. Dom upokojencev Ptuj, roj. 
1902, umrl 1. junija 1987; Franc 
Vesenjak, Zamušani 27, 'oj . 
1910, umrl 1. junija 1987; Marija 
Zajko, Dom upokojencev Ptuj, 
roj. 1898, umrla 1. junija 1,j87; 
Ana Gaiser, Muretinci 45, roj. 
1921, umrla 2. junija 1987; Slo-
bodan Lukič, Dom upokojencev 
Ptuj, roj. 1948, umrl 3. junija 
1987; Ana Veit, Muretinci 45, 
roj. 1906, umrla 2. junija 1987; 
Anton Vuzem, Čermožiše, roj. 
1948, umrl 3. junija 1987; Ana 
Jus, Prešernova 16, roj. 1937, 
umrla 4. junija 1987; Marija Ci-
merman. Nova vas pri Markov-
cih, roj. 1902, umrla 6. junija 
1987. 

TEDNIK 
Izdaja 7avod za časopisno in 
radijske dejavnost RADIO-
TEDNIK 82250 PTUJ, Voinja-
kova 5, poitni predal 99. Ure-
ja uredniški kolegij, ki ga se-
stavljajo vsi novinarji zavo-
da, direktor in glavni urednik 
Franc Lačen, odgovorni 
urednik Ludvik Kotar, tehni-
čni urednik $tefan Puinik, 
novinarji: Jože Bračič, Ivo 
Ciani, Nevenka Dobljekar, 
Majda Goznik, Darja Luk-
man, Martin Ozmec, Marjan 
Šneberger in novinar-lektor 
Jože imigoc. Uredništvo in 
uprava Radio-Tednik, telefon 
(062) 771-261 in 771-226. Celo-
letna naročnina znaia 7500 
dinarjev, za tujino 9500 dinar-
jev. Žiro račun SDK Ptuj 
52400-603-31023. Tiska ČOP 
Večer Maribor. Na podlagi 
zakona o obdavčevanju pro-
izvodov in storitev v prometu 
Je TEDNIK uvrščen med pro-
izvode, za katere se ne pla-
čuje temeljni davek od pro-
meta proizvodov. 


